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Človek naj bo 
človeku ČLOVEK

Rodilo se je mrzlo decembrsko 
jutro. Tisoči kristalčkov so se bleščali 
v travi, noč je bila radodarna. Nad 
redkimi, a vztrajnimi sprehajalci se je 
bočil nebesni svod, poln zvezd, tudi 
takih, ki so se premikale po modrini, 
in po ljudskem verovanju izpolnjevale 
želje. Po romarski poti proti izviru 
Hublja se vsako jutro podamo skoraj 
vedno isti pohodniki, tudi v mraku se 
prepoznamo.

V teh dneh je pot še lepša, saj 
je na nekaterih delih okrašena s 
prazničnimi lučkami, ki jih prižigajo 
ljudje, da bi nam bilo topleje v mrzlih 
dneh. Pogosto so višave prepredene s 
puhastimi sledmi, ki jih puščajo letala. 
Tega jutra je bilo tako. Dve letali sta 
dobesedno tekmovali med seboj, pa 
me je obšlo vprašanje: »Kam ju vodi 
pot? Kaj bosta videli?« Življenje je 
dar, dokler teče po utrjenih tirnicah. 
Vendar ...

Praznična svetloba ne more ogreti 
vse teme. Vera v to, da bomo zavili k 
boljšemu, je usahnila. Ostale so besede, 
polne hvale in dokazovanja. Hlastamo, 
hlastamo … Svet nas je sicer opozoril 
in za nekaj časa zaprl za domače 
okno, ob prvi svetlobi smo pozabili 
na to. Udarili smo jo po že utečeni 
poti. Maske so ostale opravičilo, da se 
izognemo še celo pozdravu.

Moje korenine segajo do ljudi, ki 
so bili prisiljeni stopiti čez mejo in si 
prislužiti kruh zase in za tiste, ki so 
ostali doma. Parnik jih je peljal čez 
lužo, v tuje kraje in med neznane ljudi, 
ki jih niso razumeli, vendar so jim dali 
prostor pod nebom. V te praznične 
dni, polne blišča in svetlobe, je udarila 
vest o deklici, ki je tako huda, da bi 
srce vpilo do neba, in dejstvo, da ni 
samo ena žrtev, ampak da se veliko 
poti zaključi sredi hrepenenja po 
življenju, človeka vrednem, sredi 
neuresničenih želja, da bi jih sprejela 
'dobrosrčna' Evropa.

Človek je tisto, kar je v življenju 
počel, zato ... Dokler smo vsi tiho, nam 
življenje gode, lepo, iz dneva v dan, 
vendar srce in duša hočeta drugače: 
»Človek naj bo človeku ČLOVEK!«

Jutro je že dobivalo podobo. 
Ožarjeno se je skotalilo čez greben 
Nanosa in pozdravilo lepo dolino 
pod seboj. Tudi sama sem upočasnila 
korak in mu pomežiknila. Spokojnost. 
In vendar nam življenje gode … 

Irena Šinkovec

Marjuti Slamič Severjeva nagrada
 Severjevo nagrado za stvaritve in dosežke gledaliških igralcev v zadnjih dveh sezonah (zaradi korone) 

je na slovesnosti v Škofji Loki prejela Ajdovka Marjuta Slamič in sicer za lik Bogdane v predstavi še ene 
Ajdovke, Simone Semenič, z naslovom jerebika, štrudelj, ples pa še kaj.

Med predlaganimi poklicnimi in ljubiteljskimi igralci 
ter študenti dramske igre je zmagovalce izbrala strokovna 
žirija v sestavi Nataša Barbara Gračner (predsednica), 
Silva Čušin, Tea Rogelj, Diana Koloini in Zala Dobovšek. 
»Zdi se, da je Marjuta Slamič v vlogi Bogdane prav 

ona tista, ki vseskozi poganja dogajanje, mu daje takt 
in spodbuja radoživost. Vsega tega pa ne omogoča 
le dramaturška umeščenost lika, temveč predvsem 
pripravljenost interpretke za ansambelsko igro, njen 
občutek za soigralce ter seveda njena igralska prezenca. V 
vlogi farovške gospodinje je dar za naravno in detajlirano 
podajanje – tako tipičen za Marjutino igro pred kamero 
– nadgradila s smislom za komično, čutnostjo in 
primorskim temperamentom. Pri tem je izkoristila vse 
prednosti izražanja v domačem, ajdovskem narečju,« 
je v obrazložitvi nagrade zapisala žirija in dodala, da 
je »Marjuta Slamič Bogdano oblikovala s toplino in 
pretanjenim razumevanjem 'malega človeka', zato ni 
presenetljivo, da gledalci takoj 'kupimo' in vzljubimo to 
polnokrvno, tako rekoč kosmačevsko figuro.«Komedijo 
Simone Semenič je režiral Jure Novak.

Gledališka in filmska igralka Marjuta Slamič je 
diplomirala na Guildford School of Acting v Londonu 
in je članica ansambla Slovenskega narodnega gledališča 
v Novi Gorici. 

Srečno novo leto 2022!
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Namakalni sistem bo lastnikom 
kmetijskih zemljišč na območju 
zgornje Vipavske doline omogočil 
oskrbo z vodo za namakanje 
in oroševanje kot podporo pri 
preprečevanju zmrzali. Z vse 
večjimi vremenskimi ekstremi 
(zmrzali, visoke temperature, 
vse daljša sušna obdobja) je 
kmetovanje vedno bolj oteženo 
(zmanjšan pridelek, uničenje 
celotnega pridelka). Zato so v 
zadnjih šestih letih pod vodstvom 
Občine Ajdovščina v sodelovanju 
z mnogimi strokovnjaki 
(hidrologi, urbanisti, pravniki) 
preverili vse možnosti v dolini za 
izgradnjo namakalnega sistema. 
Kot najbolj učinkovita rešitev 
(prostorsko, finančno, časovno) se 
je izkazalo namakanje iz zajezitve 
Vogršček po izvedeni sanaciji.

Zakonodaja določa pogoj 
za vzpostavitev sistema, to 
je podpis pogodb s strani 
lastnikov zemljišč, da bodo 
sistem uporabljali – v obsegu 
67 % površin, potencialnih za 
namakanje. Namakalni sistem 
bo pokril območja, kjer bodo 
podpisane pogodbe z lastniki. 
Po podpisih pogodb med lastniki 
in občino bo sledila priprava 
dokumentacije, pridobivanje 
dovoljenj in zagotavljanje 
financiranja izgradnje. Po zavezi o 
uporabi sistema s strani lastnikov 
zemljišč bo sledila priprava 
projektne dokumentacije.

V Občini Ajdovščina si 
prizadevamo, da tudi druge 
postopke že vzporedno vodijo, saj 
bodo le tako izpolnili zahtevane 
roke za pripravo dokumentacije 
in pridobitev sofinanciranja. 
Tadej Beočanin, župan Občine 
Ajdovščina: »Po hitri cesti čez 
Vipavsko dolino bo to naslednji 
največji infrastrukturni projekt, 
ki pa je nujen za ohranjanje in 
razvoj kmetijstva. Vsi v dolini 

moramo sodelovati pri zavezi, s 
katero bomo omogočili kmetom, 
da nas še naprej oskrbujejo z 
lokalno – doma pridelano hrano. 
Imamo smele načrte, ki jih je 
pripravila občinska uprava in 
bodo ob podpori obeh občin in 
podpornih institucij z gotovostjo 
uspeli. Ob tem imamo na voljo 
možnost sofinanciranja izgradnje 
s pomočjo občinskih, državnih 
in evropskih sredstev. Skrajni 
čas je, da uresničimo že več 
kot 30 let pobud o vzpostavitvi 
namakalnega sistema.« Odprli 
smo posebno telefonsko številko 
in elektronsko pošto (05 3659 
104, namakanje@ajdovscina.si) 
za lastnike zemljišč in kmete, ki 
tako lahko neposredno dobijo 
odgovore na svoja vprašanja. V 
začetku naslednjega leta pa bodo 
zagotovili možnost dostopa do 
informacij tudi po krajevnih 
skupnostih.

Tomaž Primožič, Ministrstvo 
za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano: »Vsaka občina, 
ki je pripravljena prevzeti 
investitorstvo nad namakalnimi 
sistemi, je pohvale vredna. 
Občina Ajdovščina je prevzela 
investitorstvo, koordinacijo 
projekta, uporabniki pa bodo 
podpisali z občino, da bodo ta 
namakalni sistem uporabljali in 
krili stroške v zvezi z delovanjem. 
V Sloveniji imamo okrog 6.000 ha 
kmetijskih zemljišč opremljenih 
z namakalnimi sistemi. Izkušnje 
kažejo, da je namakalni sistem 
eden izmed ključnih ukrepov 
prilagajanja na podnebne 
spremembe.«

Načrtovani namakalni sistem
Iz črpališča v Vogrščku bo 

potekal primarni cevovod, ki 
ga bodo večinoma vodili po ali 
ob obstoječih poteh. V zgornjo 
Vipavsko dolino bodo vodo, 

tako kot v mnogih primerih 
namakalnih sistemov v Sloveniji 
in tujini, črpali s pomočjo 
električne energije. Strošek za 
lastnika bo sestavljen iz fiksnega 
dela na hektar in iz variabilnega 
dela (glede na porabo vode).

V občini Ajdovščina je 
načrtovanih osem namakalnih 
polj s potencialno površino za 
namakanje 1.700 ha in potencialno 
površino za protislansko zaščito. 
Stroški izgradnje so za občino 
Ajdovščina ocenjeni na 23 mio 
EUR (brez DDV). V občini 
Vipava je predvideno območje 
za namakanje v velikosti 754 
hektarov. Projektantska ocena 
investicije za občini Ajdovščina 
in Vipava skupaj je dobrih 32 mio 
EUR (brez DDV).

Več kot bo uporabnikov sistema, 
nižja bo cena za posameznika. 
Doprinos namakanja pa je pri 
kmetijski pridelavi tolikšen, da 
je ni rastline, ki ne bi prenesla 
ekonomike namakanja. Z 
vzpostavitvijo namakalnega 
sistema bodo ohranili kmetijstvo 
in mu omogočili razvoj. Tudi 
vrednost kmetijskih zemljišč se 
bo povečala, saj bodo namakane 
površine omogočale tudi večjo 
pridelavo.

Zakaj Vogršček?
Namakalni sistem iz zajezitve 

Vogršček je realno izvedljiv 
v naslednjih šestih letih. 
Zadrževalnik je že zgrajen, je 

realno izvedljiv (čas, sredstva, 
prostorska umestitev) in je 
finančno najboljša rešitev. 
Vogršček je bil zgrajen med leti 
1985 in 1989, v teku je sanacija.

Poleg Vogrščka so v sodelovanju 
z za to usposobljenimi 
strokovnjaki (hidrologi, pravniki, 

urbanisti) pregledali še naslednje 
rešitve: voda iz reke Vipave, nove 
akumulacije (Košivec, Vrnivec, 
Pasji Rep, …), podzemna voda 
(vrtine). Več v priloženi grafiki.

Kakšna bo cena za kmeta v 
občini Ajdovščina?

Izgradnjo sistema bodo 
financirali iz državnih, evropskih 
in sredstev občine. Cena uporabe 
bo sestavljenega iz fiksnega dela 
na hektar na leto (med 35 in 
65 EUR / ha) in iz variabilnega 
dela (okrog 0,12 EUR / m3 vode) 
glede na dejansko porabo vode 
– cene so izračune glede na cene 
na trgu v oktobru 2021. Več kot 
bo uporabnikov sistema, nižja 
bo cena za posameznika. Za 
občino Vipava so informativni 
izračuni še v izdelavi. Ni mogoče 
podati enotne cene za vse, saj je ta 
odvisna od leta, vrste rastline, tal 
itd. Primer s Ptuja: 200 EUR ha/
leto je celoten strošek namakanja 
za koruzo v izjemno sušnem letu 
(pri čemer je vsak namakalni 
sistem drugačen). 

Namakanje je eden ključnih 
ukrepov, ki pomaga ohraniti 
in razvijati kmetijstvo in je del 
strateških usmeritev v naši občini. 
Vsi koraki gredo v smeri, da laho 
uvedbo namakanja načrtujemo 
v letu 2028.

Vzpostavitev namakalnega sistema v občinah 
Ajdovščina in Vipava

Po šestih letih predpriprav z izdelavo primerjalnih variant in študij v občinah Ajdovščina in Vipava vzpostavljamo namakalni sistem. Kako bo potekalo 
vključevanje kmetov in kakšni so koraki do zgrajenega namakalnega sistema v letu 2028, je bilo predstavljeno na današnji novinarski konferenci. Poleg občin 
Ajdovščina in Vipava smo lahko spremljali tudi predstavnike Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano, Kmetijsko gozdarskega zavoda Nova Gorica in 
Biotehniške fakultete, svoje poglede je predstavil tudi ambasador namakalnega sistema, Borut Koron.
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Poslovanje Občine Ajdovščina 
še vedno omejeno 

Epidemija še vedno vpliva na poslovanje tudi naše Občine. Zaradi preprečevanja širjenja okužb 
z nalezljivo boleznijo COVID-19 še naprej poslujemo prilagojeno. V naše prostore je moč vstopati 
ob izpolnjevanje pogoja PCT in z nadeto zaščitno masko. Če je le mogoče, stranke naprošamo za 
komunikacijo na daljavo. 

Uporabnike storitev Občine 
Ajdovščina pozivamo, da se 
v čim večji meri poslužujejo 
komuniciranja na daljavo: 
prek telefona, elektronske ali 
navadne pošte. V času uradnih 
ur (ponedeljek, sreda, petek):

- lahko pokličete v vložišče 
Občine, 05 36 59 110, oziroma 
na druge številke posameznih 
oddelkov (www.ajdovscina.si, 
zavihek Uprava);

- pošljete elektronsko sporočilo 
na uraden e-naslov obcina@
ajdovscina.si;

- ali pošljete vlogo po 
navadni pošti na naslov Občina 
Ajdovščina, Cesta 5. maja 6a.

Za sestanke je potreben 
predhodni telefonski dogovor, 
veliko sestankov je mogoče 
varno opraviti tudi na daljavo, 
prek spletnih aplikacij (zoom, 
m-teams …).

Po novem lahko vloge 
v upravnih postopkih po 
elektronski poti lahko vložite tudi 
brez kvalificiranega elektronskega 
podpisa. Takšna vloga bo 
zagotovo obravnavana, v primeru 
dvoma pa se istovetnost ugotavlja 
z eno od uradno dodeljenih 
kvalifikacijskih številk (EMŠO 
ali davčna številka), zahteva pa 
se lahko tudi formalna potrditev 
pristnosti. Iz ustnih obravnav 
se lahko izključi zainteresirano 
javnost, začasno je omejena 
tudi možnost pregledovanja 
dokumentov upravnih zadev 
v prostorih občine, če je 
stranki mogoče poslati kopijo 
dokumentov zadeve po navadni 
ali e-pošti.

Začasno sta omogočena 
elektronsko vročanje vlog 
v upravnem postopku v 
elektronski predal, ki ni varen 

elektronski predal, ter podaljšanje 
materialnih rokov, če zavezanec 
materialnih obveznosti ne more 
izpolniti iz upravičenega razloga. 
Podaljša pa se lahko tudi rok za 
izdajo ali vročitev odločbe.

Če pa imate opravek, ki ga 
ne morete urediti na daljavo, 
je ob vstopu v občinsko hišo 
potrebno izpolnjevati pogoj PCT, 
razkuževanje rok, vzdrževanje 
medsebojne razdalje in uporaba 
zaščitne maske. 

Uprava Občine Ajdovščina 
bo v zadnjem tednu leta 
strankam na voljo v času 
uradnih ur. Prisotnih bo 
manj sodelavcev, vendar pa 
bo poskrbljeno za dežurstva 
v vsakem oddelku. Občinski svet Občine Ajdovščina in Uprava Občine Ajdovščina vsem 

občankam in občanom želita prijazne in doživete praznike 
ter vse dobro v novem letu 2022! 

Voščilo župana Občine Ajdovščina Tadeja Beočanina

Spoštovane občanke, 
spoštovani občani!

Leto, ki se izteka, nam je 
prineslo mnoga spoznanja, 
izkušnje, pa tudi rešitve in 
pričakovanja, kako nadaljevati 
v prihodnje. Prepričan sem, da 
je bilo leto za vsakega izmed nas 
posebno, drugačno, a zato nič 
manj edinstveno, četudi obdano 
s številnimi skrbmi. Praznični 
čas pa je odlična priložnost, da 
vsaj za trenutek te skrbi odložimo 
in se posvetimo svojim bližnjim 
in ga preživimo v mirnem in 
sproščenem vzdušju. Pred nami 
je obet novega leta, ki prinaša 
odprte poti in čaka, da jih 
prehodimo tako, kot si želimo 
in zmoremo. Naj bo leto 2022 

prelomno. Naj bo plod našega 
skupnega sodelovanja, enotnosti 
in obdano z zdravjem, ki je naše 
največje bogastvo. Zanj pa se 
moramo truditi sleherni trenutek, 
s pravimi in preudarnimi 
odločitvami. 

Ob tem ne pozabimo na smele 
načrte, ki utirajo naše skupne 
poti. V letošnjem letu smo v 
občini Ajdovščina stkali številne 
projekte in premišljeno zastavili 
nove, ki v naše okolje prinašajo 
nove priložnosti. Z marsičem se 
lahko v tem letu pohvalimo. Naše 
gospodarstvo cveti, vse analize 
pritrjujejo temu, da smo postali 
vodilna sila razvoja v regiji. O tem 
pričajo tudi prejete nagrade, ki se 
bohotijo tudi na mednarodnem 
nivoju. Odlično sodelujemo 
z državnimi službami, izplen 
državnih in evropskih sredstev 
je bil v tem letu izjemen. Obetajo 
se velike investicije tako področju 
skrbi za starejše kot tudi na 
razvoju šolske infrastrukture. Vse 
sile usmerjamo v zagotavljanje 
dovoljšnih stanovanjskih 
kapacitet, ki bodo zlasti 
mladim omogočile čimprejšnje 
osamosvajanje. Ob tem ne 
pozabljamo na pomen lokalne 
samooskrbe in skrbno načrtujemo 
vzpostavitev namakalnega 

sistema, ki bo našim lokalnim 
ponudnikom omogočila obstoj 
in razvoj. Vsi smeli projekti bodo 
utirali poti ne zgolj nam, pač pa 
tudi našim zanamcem. Še naprej si 
bomo prizadevali za vzpodbudno 
okolje, ki bo uresničevalo hotenja 
vseh gradnikov za doseganje čim 
večje blaginje. 

Drage občanke, dragi občani,
ostanimo v medsebojnem 

sožitju tudi v letu, ki prihaja. 
Čestitke tudi ob državnem 
prazniku – dnevu samostojnosti 
in enotnosti. Že tri desetletja 
dokazujemo, da smo kreatorji 
svoje prihodnosti, o čemer pričajo 
pogumna in enotna dejanja, ki so 
bila za uresničevanje tisočletnih 
sanj odločilna. Ne pozabimo, da 
le skupaj – složno in zavedno – 
ustvarjamo prihodnost nam in 
našim zanamcem. 

Z najboljšimi željami za vašo 
osebno srečo, zdravje in doseganje 
vseh ciljev, ki si jih boste zastavili, 
vam voščim doživete božične 
praznike in uspehov polno novo 
leto. Srečno 2022!

Tadej Beočanin, 
župan občine Ajdovščina 

Občinski svetniki potrdili dva pomembna 
dokumenta

Proračun je sprejet
Na decembrski, 25. redni seji, potekala je v Domu krajanov na 

Cesti, so občinske svetnice in svetniki razpravljali o 14 točkah 
dnevnega reda. Potrdili so dva pomembna dokumenta – 
Proračun za prihodnje leto in Občinski prostorski načrt, ki bo 
pričel veljati z marcem 2022. 

Na zadnji seji občinskega sveta 
letos so svetniki soglasno potrdili 
proračun za prihodnje leto. 
Obetajo se velike naložbe tako na 
družbenem področju, sorazmerno 
se bodo investicije izvajale tako v 
mestu kot na podeželju. Pretežni 
del je namenjen komunalnemu 
opremljanju, po mestu bo 
slednje potekalo istočasno z 
gradnjo kolesark ter gradnjo 
stanovanjskih enot na območju 
Ribnik SB 2. Obeta se gradnja 
večnamenske gimnastične 
dvorane in prenova Rustjeve 
hiše v mestu, na podeželju pa 
se bo tudi v prihodnjem letu 
razvijala športna infrastruktura, 
prenove domov krajanov in pa 
urejanje pokopališč. Sorazmerno 

razporejen, 39 milijonov vreden 
proračun, je bil na seji soglasno 
sprejet.

Prav tako so svetniki potrdili 
tudi nov Občinski prostorski 
načrt, ki je po dolgih letih 
usklajevanj  mnogih dejavnikov 
– na eni strani želja in interesov, 
na drugi zakonskih pogojev in 
mnenj nosilcev urejanja prostora 
– dobil zeleno luč s strani z 
Ministrstva za okolje in prostor. 
Nov Občinski prostorski načrt 
stopa v veljavo s 1. 3. 2022, o čemer 
so svetniki odločili z namenom, 
da imajo občanke in občani ter 
poslovni subjekti, ki imajo v teku 
projekte, povezane s prostorskim 
urejanjem, dovolj časa za pripravo 
ustrezne dokumentacije.

Fotografija je bila posneta ob začetku mandata, decembra 2018.
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Podaljšajte urnike obratovanja!
Konec leta se nezadržno bliža, zato obveščamo 

gostinske obrate in kmetije, ki sprejemajo goste 
in želijo v letu 2022 poslovati izven rednega 
obratovalnega časa, naj čim prej najavijo urnik 
obratovanja za prihodnje leto.

Gostinski obrati in kmetije, ki sprejemajo goste, lahko 
poslujejo le s potrjenim obratovalnim urnikom. Če želijo 
poslovati v podaljšanem obratovalnem času, je potrebno 
urnik potrjevati vsako leto znova. Za redni obratovalni 
čas se šteje čas med 6. in 22. uro, če torej želi gostilna ali 
turistična kmetija poslovati izven tega časa, je potrebno 
nove urnike še pred koncem leta najaviti občinski upravi. 
Obrazec za prijavo obratovalnega časa gostinskega obrata 
ali kmetije je objavljen na spletni strani Občine Ajdovščina, 
v zavihku Postopki in obrazci, pod naslovom Obratovalni 
čas gostiln in kmetij. Tu so objavljene tudi podrobnejše 
informacije o postopku. K vlogi za podaljšan obratovalni 
čas je potrebno priložiti še mnenje krajevne skupnosti ter 
soglasje lastnika, v kolikor gostinec ni lastnik objekta.

GRC prevzema požarno varovanje 
podjetij

Gasilsko reševalni center Ajdovščina se kadrovsko krepi – od 1. decembra naprej operativna 
gasilska enota šteje 18 gasilcev in poveljnika. Ajdovski poklicni gasilci namreč prevzemajo tudi 
požarno varovanje podjetij. Enota se krepi za štiri nove poklicne gasilce.

S 1. decembrom letos je 
kolektiv Gasilsko reševalnega 
centra okrepljen za štiri nove 
sodelavce. Minimalna operativna 
pripravljenost v ajdovskem GRC-
ju je večja, saj bodo namesto dveh 
odslej v stalni pripravljenosti trije 
gasilci. Okrepitev poklicnega 
gasilskega kolektiva je pozitivna 
tako za splošno varnost občanov 
kot tudi za gospodarstvo, saj je 

kadrovska krepitev namenjena 
tudi požarnemu varovanju 
ajdovskih podjetij. Novozaposleni 
gasilci gredo so že na 
usposabljanju in izobraževanja. 
Z julijem prihodnje leto pa bo na 
GRC Ajdovščina vzpostavljen tudi 
varnostno nadzorni center, ki bo 
prek požarnega alarma povezan s 
podjetji. Trenutno so v nov sistem 
varovanja pred požari vključena 

vsa večja podjetja in precej 
manjših, skupaj 12. V primeru 
požara bodo gasilci neposredno 
in takoj obveščeni, gasilska služba 
pa bo na kraju intervencije v 
najkrajšem možnem času. Tak 
način požarnega varovanja 
podjetij je že utečen v večjih 
slovenskih občinah. 

Polovična zapora na 
IV. prekomorski

Na Cesti IV. prekomorske je vzpostavljena polovična zapora 
prometa. Na tem območju se namreč ureja varen pločnik ob 
cesti, za kar je potrebno najprej sanirati podporni zid.

Na IV. prekomorski se je v prvih 
dneh decembra pričela izvajati 
nova naložba v izgradnjo pločnika 
ob cestišču. Na cesti proti izviru 
Hublja je vzpostavljena polovična 
zapora, promet pa ureja semafor. 
V prvi fazi naložbe v izgradnjo 
pločnika je namreč potrebno 

sanirati podporni zid. Izvaja se 
rušenje obstoječega podpornega 
zidu in odvažanje zemljine. 
Polovična zapora na tem delu 
IV. prekomorske bo trajala do 
predvidoma 5. januarja. Prosimo 
za strpnost in razumevanje.

Zapadel je prvi sneg … 
Čeprav ga v dolini verjetno letos ne bomo videli, je Goro že pobelil prvi, pa tudi drugi sneg. 

Tistega konec novembra je hitro pobralo. V noči iz 8. na 9. december pa ga je nasulo kar dobrih 
40 centimetrov. Kljub temu so Gorjani na zasneženo četrtkovo jutro prispeli pravočasno v dolino 
– ceste so bile očiščene. 

Nizke temperature na Gori so 
ohranile debelo snežno odejo, 
ki je v veliko veselje otrokom 
in družinam, pa tudi zimskim 
športnim navdušencem. Hribov 
za sankanje se ne manjka, prav 
tako je snega dovolj za čisto vse 
snežene može, urejene pa so 
tudi tekaške proge. Ob sončnih 
koncih tednov je tako Gora polna 
ljubiteljev zimskih radosti.  

Ceste so suhe in lepo prevozne. 
Za pluženje občinskih in lokalnih 
cest po Gori skrbi okoli ducat 

pogodbenih lokalnih izvajalcev, 
domačinov z Gore. Material 
za posipanje imajo pripravljen 
doma, tako da je v vsakem 
trenutku pri roki, prav tako ga 
je za sedaj dovolj. Tudi na sedežu 
Komunalno stanovanjske službe 
v Ajdovščini je dodatna zaloga 
posipnega materiala, ki jo bodo 
po potrebi dopolnjevali. Zimska 
služba Komunalno stanovanjske 
družbe Ajdovščina skrbi za kar 
366 km občinskih in lokalnih 
cest. Pluženje se po pravilniku 

pričenja pri 10 cm zapadlega 
snega, vendar običajno naši plugi 
ne čakajo tako dolgo. 

Zima se je torej zares začela 
tudi na Vipavskem. Preverite 
pnevmatike in ostalo zimsko 
opremo vaših avtomobilov, 
poskrbite, da boste imeli v 
rezervarčku vedno dovolj 
tekočine, ki ne zamrzne, za 
čiščenje vetrobranskih stekel in 
previdno v prazničnih dneh na 
cestah!
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Vaško jedro na Cesti 

Dva lična zabojnika
Ob pokritem balinišču pri Domu krajanov Cesta sta že nameščena dva skladiščna kontejnerja, 

ki bosta namenjena potrebam balinarskega kluba in doma krajanov v Vaškem jedru Cesta. 35 
tisočakov vredno naložbo je v celoti kril občinski proračun.

Vaško jedro na Cesti je odslej 
bogatejše za dva skladiščna 
kontejnerja, ki bosta veliko 
doprinesla aktivnim domačinom, 
zlasti balinarjem iz Balinarskega 
kluba Cesta. Namenjena bosta 
shranjevanju predmetov in 
drugih potrebščin, ki jih krajani 
potrebujejo za dogodke in 
druge aktivnosti. Predhodno 
so že uredili podlago, sredi 
decembra pa sta prispela tudi 
oba kontejnerja. Lično zasnovana 
kontejnerja sta oblečena v 
les, notranjost pa vsebuje vso 
potrebno infrastrukturo – 
elektriko, razsvetljavo, vtičnice 
… Postavljena sta v središču 

vasi, neposredno ob otroškem 
igrišču, hkrati se je uredilo 
okolico in postavilo podporni zid. 

Za celostno ureditev je Občina 
porabila 35.000 evrov.

Jaslice v Križu
Vipavski Križ je praznično okrašen in vabi na tradicionalno 

razstavo jaslic. V Domu krajanov so kompleti jaslic iz vse 
Slovenije, v grajski kleti so razstavljene tiste največje in 
najmogočnejše, najbolj srčne pa so jaslice, ki so jih razstavili 
domačini na dvoriščih in v oknih svojih domov. 

Igrišče na Vilharjevi z novim 
igralom in klopcami

Priljubljeno otroško igrišče na Vilharjevi je obogateno z novim igralom – hiško s toboganom. 
Občina je prisluhnila tudi željam mamic in namestila še pet lesenih klopi ter pitnik. Klopi so 
izdelane iz topole, ki je klonila pred močnimi sunki burje. Koristna poraba lesa bo razveselila 
zveste obiskovalce parka.

Otroško igrišče na Vilharjevi 
že več kot deset let privablja 
veliko število otrok. Prijetna 

lokacija, izven mesta, ob Hublju 
je idealna za otroško igro skozi 
vse leto. Občina je pred kratkim 

prisluhnila željam mamic, da bi 
igrišče dopolnili še z dodatnimi 
igrali in tam namestila hiško s 
toboganom. Na novo pa je igrišče 
pridobilo še pitnik. Za sproščen 
klepet s pogledom na mrzlo reko 
pa so odslej na voljo tudi klopi. 
Izdelane so iz lesa topole, ki jo je 
podrla novembrska burja. Nastali 
so tudi različni leseni elementi 
za izvajanje športnih aktivnosti. 
Otroci se bodo razveselili novega 
igrala, narava pa bo hvaležna, da 
je topola v novi podobi znova 
zaživela. 

Postavili še 11. otroško igrišče v mestu

Igrišče v Grivčah 
Na obronku Grivč se je na pobudo tamkajšnjih stanovalcev 

postavilo otroško igrišče. Sredstva za postavitev so izšla 
iz projekta Moja pobuda. Lokacija, kjer se je postavilo 
večfunkcijsko otroško igralo s klopco, ponuja čudovit razgled 
na mesto. Gre že za 11. otroško igrišče, postavljeno v mestu, 
skupaj z igrišči po krajevnih skupnosti smo jih doslej postavili 
že 38. 

Moja pobuda je doprinesla k 
postavitvi še enega otroškega 
igrišča v mestu. V Grivčah so 
bogatejši za otroško igrišče z 
najlepšim razgledom na mesto. 
Občina je poskrbela za odkup 
zemljišča, utrditev terena, izkop 
in postavitev igrala. Slednje 
združuje tobogan, gugalnico in 
plezalno površino. Unikatno 
igralo je narejeno iz akacijevega 

lesa, slovenskega porekla. Za 
izdelavo je poskrbelo podjetje Eko 
play iz Obrtne cone v Črničah, 
leseno klop pa so izdelali 
gozdarji. Območje se je nasulo 
s peskom, v kratkem se bo okoli 
zasadilo še zelenje. 15.000 vreden 
projekt so pokrila sredstva iz 
participativnega proračuna Moja 
pobuda. 

Drsališče na Lavričevem trgu
Že od začetka decembra ledena ploskev na Lavričevem trgu vabi k zabavi na drsalkah. V 

nadaljevanju objavljamo vse informacije o obratovanju drsališča.

Drsališče na Lavričevem trgu 
je odprto do vključno nedelje, 
2. januarja 2022, po naslednjem 
urniku:

- na delovne dni od ponedeljka 
do četrtka med 15. in 19. uro,

- ob petkih, sobotah in 
praznikih med 14. in 22. uro,

- ob nedeljah med 14. in 20. uro.
V ograjeno območje drsališča 

lahko vstopajo le obiskovalci, 
ki izpolnjujejo enega od PCT 
pogojev, kar se preverja s pomočjo 
aplikacije. Brez preverjanja lahko 
vstopajo otroci do 12 leta. Hkrati 
je lahko v ograjenem območju 
drsališča do 40 obiskovalcev.

Izposoja drsalk je brezplačna, 
ena ura uporabe drsališča pa 
stane 2,5 evra – zabeležena ura 
na računu velja za uro prihoda.

Pomembno – na drsališču 

je določena smer drsanja v 
nasprotni smeri urinega kazalca, 
ki se jo morajo držati vsi drsalci, 
prav tako kot tudi vseh ostalih 
pravil, zapisanih ob drsališču.
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Ozaljšali Dom 
starejših občanov 

Društvo fotografov Veno Pilon Ajdovščina je tudi v letošnjem 
decembru v prostorih Doma starejših občanov postavilo 
razstavo z naslovom Sneg je pobelil visokogorje. 

»Za lepše in srečnejše življenje 
tako mladih kot starejših ljudi 
je potrebno, da drug drugemu 
prisluhnemo, se med seboj 
povezujemo in sprejemamo 
drug drugega,« so zapisali 
člani društva ob vabilu na 
ogled razstave. Ta je predvsem 
namenjena lepšim, slikovitejšim 
praznikom starostnikom, ki 
prebivajo v Domu starejših 
občanov Ajdovščina. Društvo 
že nekaj let zapored krasi zidove 
doma in stanovalcem, ki redko 
odhajajo ven, prinaša veselje v 
njihove prostore. To prijazno 
zgodbo je začela praznična 
decembrska razstava, odtlej pa 
društvo starostnikom postavi 

štiri razstave na leto. Koronski 
ukrepi v domu so sicer nekoliko 
zmanjšali razstavni prostor – 
očarljivi razstavljeni zimski 
motivi zasneženih gora in 
ledenih skulptur so delo Otona 
Naglosta. Ob razstavi v Domu 
starejših občanov Ajdovščina 
pa so člani Društva fotografov 
Veno Pilon poskrbeli tudi za 
dodatni praznični okras ulic 
mestnega jedra. Izložbe nekdanje 
samopostrežbe in Nanosa, 
kjer so bile še ne dolgo nazaj 
razstavljene črno-bele fotografije 
z motivi starih kmečkih opravil, 
zdaj  krasijo praznične 'čarobne 
meglice'. 

Vabljeni k ogledu! 

Praznični panoji ob 
grajski poti

Osem panojev je v decembrskem času zasijalo v božičnih 
motivih. 100-letnico nogometa so nasledili praznični motivi z 
vseh koncev Vipavske doline, ki jih na dnu bogati tudi voščilo. 
Avtor fotografij, ki bodo na ogled vse do začetka prihodnjega 
leta, je Marjan Močivnik.

V praznično podobo so se odeli 
tudi panoji v grajskem obzidju. 
Fotografije so bile posnete v 
različnih krajih po Vipavski 
dolini – Vipavskem Križu, 
Taboru nad Dornberkom, pa tudi 
v naravi pod Otliškim oknom. 
Prevladujejo motivi jaslic, največ 
izmed njih je bilo posnetkih prav 
v Vipavskem Križu, kjer že več 
let zapored prirejajo Božično 
zgodbo z množico igralcev, 
statistov, slikovitih kulis in 
zvočno-vizualnimi učinki. Letos 
je izvedba glede na epidemiološke 
razmere še pod vprašajem, 
pa vendar nas lahko na pravo 
božično vzdušje spomnijo tudi 
spomini izpred let.  

Z gotovostjo bo vsak 
obiskovalec grajskega obzidja 
ob že sicer praznično okrašeni 

Ajdovščini oko ustavil tudi 
na božičnih motivih grajskih 
panojev. Posnetke božično-
novoletnih motivov je v objektiv 
ujel Marjan Močivnik.

Nova priložnost za razvoj turizma v Vipavski dolini 

Digitizirana kulturna dediščina
Zavod za turizem Nova Gorica in Vipavska dolina je v letošnji jeseni uspešno zaključil obsežen 

projekt digitizacije spomenikov kulturne dediščine in razvoja novih turističnih produktov, ki ga 
je sofinanciralo Ministrstvo za gospodarski razvoj in tehnologijo. Grad Rihemberk, grad Vipavski 
Križ, rimska utrdba Kastra in Solkanski most so v okviru projekta dobili sodoben digitalni zapis, 
z vzporedno razvitimi digitalnimi orodji in izvirnimi turističnimi produkti pa tudi nove vsebine 
in priložnosti za privabljanje obiskovalcev.

Na javni razpis, namenjen 
dvigu kompetenc slovenskih 
vodilnih turističnih destinacij 
in razvoju turistične ponudbe 
v teh destinacijah, se je Zavod 
za turizem Nova Gorica in 
Vipavska dolina uspešno prijavil 
v januarju 2020. V sodelovanju 
z novogoriško družbo Arctur so 
bile že v lanskem letu digitalno 
posnete vse izbrane točke 
kulturne dediščine, družba 
Arctur pa je nato izdelala 3D 
modele vseh štirih objektov.

Zavod za turizem Nova Gorica 
in Vipavska dolina je že prijavo 
na razpis zasnoval tako, da bi 
bili končni rezultati lahko kar 
najbolj uporabni za promocijo in 
trženje turistične destinacije ter 
da bi od tega lahko imelo korist 
čim več lokalnih turističnih 
ponudnikov. Zaradi razpisnih 
pogojev so morale biti izbrane 
točke kulturne dediščine 
registrirane kot kulturni ali 
tehniški spomeniki. V Zavodu 
za turizem so izbrali objekte, ki 
predstavljajo ali simbolizirajo 
zgodovinske prelomnice na 
naših tleh: grad Rihemberk kot 
rezidenca plemiške rodbine 
Lanthieri in simbol razvoja 
kmetijstva v tem delu doline, 
Vipavski Križ kot prvo mesto s 
pravicami prirejanja sejmov ter 
s tem gospodarsko in kulturno 
središče Vipavske doline, rimska 
utrdba Kastra kot največja 
takratna vojaška naselbina 
in prizorišče zgodovinsko 
prelomne bitke ter Solkanski 
most, svetovna tehniška 
znamenitost na zgodovinsko 
pomembni Bohinjski železniški 
progi. 3D modeli gradov 
Rihemberk in Vipavski Križ so 
bili na osnovi znanih dejstev in 
hipotez obogateni z digitalnimi 
rekonstrukcijami njunega 
nekdanjega izgleda.

V povezavi s temi znamenitimi 
objekti, njihovimi zgodbami in 
vplivi na lokalno življenje od 
nastanka do danes so po kriterijih 
Slovenske turistične organizacije 
za tako imenovana 5-zvezdična 
doživetja vzporedno z digitizacijo 
objektov začeli nastajati tudi novi 
turistični produkti. Zavod za 
turizem je za njihov razvoj izbral 
sodoben pristop. V štiri razvojne 
skupine, za vsako točko kulturne 
dediščine po eno, je povabil 
okoliške turistične ponudnike. 
Pod strokovnim vodstvom 
specialistov in s pomočjo metode 

"Design thinking" so ekipe osem 
tednov na spletnih srečanjih – 
bili smo namreč sredi epidemije 
– razvijale koncepte novih 
vodenih doživetij, ki vključujejo 
lokalno dediščino, posebnosti in 
kulinariko. Kasneje, čez poletje, 
so ekipe te koncepte razvile v 
tržne produkte, njihovi nosilci, 
turistični ponudniki z ustrezno 
registracijo, pa so jih začeli 
ponujati na trgu. Ponudniki 
ocenjujejo, da bodo do naslednje 
turistične sezone nove produkte 
še nekoliko izpili, nato pa bodo 
na vsakoletnem razpisu Slovenske 
turistične organizacije kandidirali 
za prestižno značko "Slovenia 
Unique Experience". V Zavodu za 
turizem so z razvitimi produkti, 
ki so inovativni in prilagojeni 
sodobnim zahtevam gostov, zelo 
zadovoljni. Nova 5-zvezdična 
doživetja so od septembra že 
predstavljena na spletnem portalu 
Vipavska dolina.

Razviti digitalni 3D modeli 
objektov kulturne dediščine so 
omogočili izdelavo dodatnih 
digitalnih orodij za promocijo 
turistične destinacije in 
približevanje kulturne dediščine 
njenim obiskovalcem. V 
sodelovanju s podjetjem Arctur 
so tako nastali štirje promocijski 
filmi, v katerih imajo poleg 
objektov kulturne dediščine 
glavno vlogo namišljene 
zgodovinske osebnosti. V gradu 
Rihemberk je to grofica Eleonora 
Rihemberška, v Vipavskem 
Križu nekdanji grof, v utrdbi 
Kastra rimski vojak in ob 
Solkanskem mostu strojevodja, 
ki naj bi prvi zapeljal vlak čez 
most. Filmi bodo skozi različne 
komunikacijske kanale vabili k 

doživetju zanimivih zgodb med 
ostalinami in objekti kulturne 
dediščine. Ob vseh štirih 
objektih, zajetih v projekt, so 
bile postavljene table s QR kodo, 
preko katere obiskovalec dostopa 
do posebne spletne aplikacije. 
Z njeno pomočjo si lahko s 
pametnim telefonom ogledamo 
360-stopinjsk i posnetek 
digitiziranega objekta in pri obeh 
gradovih, Rihemberk in Vipavski 
Križ, tudi rekonstrukcijo njunega 
nekdanjega izgleda. Poleg tega 
dobimo vse osnovne informacije 
o objektih, si ogledamo filme 
in se seznanimo z doživetji, ki 
ponujajo še veliko več. Spletna 
aplikacija z zemljevidom vseh 
digitiziranih točk vabi k obisku 
celotne destinacije, je brezplačna 
in na voljo vsakomur, ki odčita 
QR kodo. Aplikacijo bodo v 
Zavodu za turizem razvijali 
naprej, dodajali bodo nove točke 
zanimive kulturne dediščine, 
razmišljajo po tudi o razvoju 
dodatnih funkcionalnosti.

Obsežen projekt, v katerega so 
občine ustanoviteljice Zavoda za 
turizem Nova Gorica in Vipavska 
dolina poleg sofinanciranja vložile 
znatna sredstva, predstavlja 
največjo naložbo tega leta v razvoj 
turistične ponudbe. Pridobljena 
znanja v procesu realizacije 
projekta predstavljajo dober 
temelj za nadaljnji razvoj vodenih 
turističnih doživetij, ki odkrivanje 
znamenitosti povezujejo z lokalno 
ponudbo kulinarike, aktivnosti 
v naravi in nastanitev. Tovrstna 
doživetja privabljajo zahtevnejše 
goste, njihovim ponudnikom 
in posredno celotni destinaciji 
pa prinašajo boljše ekonomske 
rezultate.
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Po uvodnem nagovoru s strani 
vodje projekta dr. Lorene Butinar 
iz Univerze v Novi Gorici so 
predavatelji povzeli raziskovalne 
dosežke prvega projektnega leta. 
Doc. dr. Guillaume Antalick, 
docent za področje vinarstva na 
Centru za raziskave vina Univerze 
v Novi Gorici, je udeležence 
seznanil s konceptom tipičnosti 
vin, ki se po svetu že desetletja 
uporablja za dvig dodane 

vrednosti kmetijskih proizvodov, 
izboljšanje mednarodne 
prepoznavnosti in turistične 
privlačnosti mnogih podeželskih 
destinacij. Koncept tipičnosti se 
navezuje na francoski koncept 
terroir, danes široko uporabljen 
v enogastronomiji. Predstavljeni 
so bili tudi preliminarni 
rezultati kemijskega določanja 
aromatičnih spojin avtohtonih 
vinskih sort zelen in pinela iz 

Vipavske doline, slavonskega vina 
Graševina ter Hardanger ciderja. 

Vinsko klet Tikveš iz Severne 
Makedonije je zastopala Zorica 
Lelova s predstavitvijo platforme 
za spremljanje agrometeoroloških 
parametrov ter vodnega stresa 
v različnih vinogradih, ki bo 
omogočila tudi spremljanje 
razvoja škodljivcev in bolezni 
ter dozorevanja grozdja v tej 
vinorodni regiji. Projektno 
skupino za razvoj platforme, 
uvajanje novih metod ter 
vzpostavitev lastnega laboratorija 
vinske kleti vodi dr. Klemen 
Lisjak iz Kmetijskega inštituta 
Slovenije. Srečanje se je zaključilo 
s predstavitvijo norveških 
partnerjev Nofima in NIBIO o 
ustanovitvi podpornega centra 
za raziskave in razvoj Hardanger 
ciderja. Mats Carlehög iz Nofime 
je opisal kako je potekala 
vzpostavitev senzoričnega 

panela za ocenjevanje senzorične 
kakovosti, dr. Ingunn Øvsthus 
pa je spregovorila o prispevku 
inštituta NIBIO k vzpostavitvi 
centra ter uvajanju metod za 
zagotavljanje kakovosti ciderja. 

Z virtualno stojnico je projekt 
obiskovalcem približal tudi 
ostale vsebine, ki so dostopne 
na platformi winecider.net, 
namenjeni prenosu znanja, 
dobrih praks in povezovanju. 
Projekt Odkrivanje podeželske 
dediščine: avtohtona proizvodnja 
fermentiranih pijač za lokalno 
kulturno in okoljsko trajnost 

financirajo Islandija, Lihtenštajn 
in Norveška iz EEA and Norway 
Grants Fund for Regional 
Cooperation (Sklad Finančnega 
mehanizma EGP in Norveškega 
finančnega mehanizma za 
regionalno sodelovanje). Cilj 
projekta je spodbuditi razvoj 
podeželja z izboljšanjem skupnih 
raziskovalnih zmogljivosti in 
širjenja znanja, vezano na pristop 
terroir za proizvodnjo vina in 
ciderja na izbranih območjih 
Slovenije, Hrvaške, Severne 
Makedonije in Norveške.

Projekt Odkrivanje podeželske dediščine: 
avtohtona proizvodnja fermentiranih pijač 
za lokalno kulturno in okoljsko trajnost 
financirajo Islandija, Lihtenštajn in Norveška 
iz EEA and Norway Grants Fund for Regional 
Cooperation (Sklad Finančnega mehanizma 
EGP in Norveškega finančnega mehanizma 
za regionalno sodelovanje). Cilj projekta je 
spodbuditi razvoj podeželja z izboljšanjem skupnih raziskovalnih zmogljivosti in širjenja 
znanja, vezano na pristop "terroir" za proizvodnjo vina in jabolčnega vina na izbranih 
območjih Slovenije, Hrvaške, Severne Makedonije in Norveške.

Prostor doživetij pekarske in 
mlinarske tradicije

Občina Ajdovščina bo v začetku 
prihajajočega novega leta 2022 
pričela z rekonstrukcijo Rustjeve 
hiše v centru Ajdovščine, kjer je 
nekdaj delovala slovita pekarna. 
V pritličju hiše, na slabih 200m2, 
se bo vzpostavilo Prostor doživetij 
pekarske in mlinarske tradicije, 
kjer bo bogata lokalna dediščina 
prezentirana in interpretirana za 
nadaljnji razvoj območja. Prenova 
bo tudi vizualno odražala 
tradicijo lokalne dediščine 
pekarstva in mlinarstva. 
Investicija predstavlja ključni 
del operacije Prostor doživetij 
pekarske in mlinarske tradicije, 
ki jo sofinancirata Republika 
Slovenija in Evropska unija iz 
Evropskega sklada za regionalni 
razvoj. Partnerji operacije so 
poleg Občine Ajdovščina, tudi 
Ljudska univerza Ajdovščina, 
Območna obrtno-podjetniška 
zbornica Ajdovščina, Pilonova 
galerija Ajdovščina ter podjetje 
Mlinotest. 

Prostor doživetij bo prispeval 
k ohranitvi, ovrednotenju, 
oživitvi in predstavitvi bogatih 
tradicionalnih znanj pekarske 
in mlinarske tradicije. Ustvarilo 
se bo priložnosti za razvoj 
novih, inovativnih, privlačnih 
produktov in storitev. Našo 
ajdovsko tradicijo se bo ključilo 
v sodobno podjetništvo in v 
oblikovanje nove, kakovostne 
turistične ponudbe ter posledično 
ustvarjanje novih delovnih 

mest. Oblikovalo in izvajalo 
se bo ustrezno promocijo in 
izobraževanje o pekarski in 
mlinarski tradiciji na območju 
občine in na območju LAS 
Vipavska dolina.

Oživitev vsebin v stari pekarni 
v Rustjevi hiši, bo zaokrožila 
ponudbo Pilonove galerije in 
bo pripomogla k privlačnosti 
in oživljanju starega mestnega 

jedra Ajdovščina. Rustjeva hiša 
je umeščena neposredno ob nizu 
stavb, ki obkrožajo glavni mestni 
trg v Ajdovščini (Lavričev trg). 
Občina Ajdovščina je v prenovi 
prazne Rustjeve hiše, ki je 
trenutno prepuščena propadanju, 
prepoznala potencial za bogatitev 
in oživitev starega mestnega jedra 
Ajdovščine. Nadejamo se pestrega 
dogajanja in druženja z vami.

Aktivnost se izvaja v okviru operacije Prostor doživetij pekarske in mlinarske tradicije, ki jo 
sofinancirata Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega sklada za regionalni razvoj.

Projekt TransCPEarlyWarning na 
Adrionovem letnem in kapitalizacijskem 
dogodku

V ok v i r u projek ta 
TransCPEarlyWarning je 
Občina Ajdovščina sodelovala 
na Adrionovem letnem 
kapitalizacijskem dogodku, ki 
je potekal 7. decembra 2021. 
Dogodek je omogočil projektnim 
partnerjem, ki so del skupnosti 
ADRION, da so pokazali 
dosežke svojega projekta in bili 
seznanjeni z dosežki drugih ter 
bili informirani o možnostih za 
združevanje v projektne skupine.

Po ključnem govoru o podpori 
s strani EUSAIR Evropskemu 
zelenemu dogovoru, kateri 
temelji na preoblikovanju EU 
v sodobno, z viri gospodarno 
in konkurenčno gospodarstvo, 
so sledi le predstavitve 
rezultatov projekta CIRCLE 
o krožnem gospodarstvu, 
projekta DINALPCONNECT o 

ohranjanju biotske raznovrstnosti 
in EMOUNDERGROUNDS o 
digitalizaciji v turizmu.

Predstavljeni sta bi l i 
podskupina o preprečevanju 
tveganj in odpornosti na nesreče, 
v kateri sodelujemo v okviru 
projekta TransCPEarlyWarning, 
ter podskupina o inovacijah in 
blagovnih znamkah ADRION.

Dogodek je ponudil koristne 
vpoglede v novi IPA ADRION 
2021-2027 in prihodnji položaj 
ADRION-a v novi kohezijski 
politiki. 

Odkrivanje tipičnosti vina in ciderja
V okviru Tedna regionalnih skladov 2021 (Regional Funds Week 2021) je potekala spletna konferenca, na kateri se je predstavilo 45 projektov, ki jih sofinancirajo 

države Islandija, Lihtenštajn in Norveška. Na konferenci je sodeloval tudi projekt Odkrivanje podeželske dediščine: avtohtona proizvodnja fermentiranih pijač 
za lokalno kulturno in okoljsko trajnost (Uncorking wine & cider typicality), ki ga v okviru kozorcija devetih partnerjev iz Vipavske doline, Slavonije, Tikveša in 
Hardangerja izvajata Univerza v Novi Gorici in Občina Ajdovščina. 
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V Garaži se iskri
Iniciativna ideja o mentorskem programu se je porodila študentom tehničnih smeri ob razmišljanju kako lahko kot posamezniki pripomorejo k večjemu 

zanimanju za tehnično poglobljeno izobraževanje. Pobuda se je realizirala letošnjo jesen, ko je Zavod BETA začel z novim mentorskim programom Garaža, kjer 
bomo z izobraževanjem najmlajših na dolgi rok pripomogli k tehnološkemu in gospodarskemu razvoju v regiji. Pri vzpostavitvi Garaže so sodelovali skoraj vsi 
možni deležniki: od šolarjev kot udeležencev do študentov kot mentorjev, javnih organov in podjetij, ki so zagotovili prostore in opremo, do navdušencev, ki v 
ideji vidijo potencial in so vse skupaj dejansko omogočili. 

Me nt o r s k i  pr o g r a m 
Garaža je zastavljen na način 
interdisciplinarnega, aktivnega 
in ciljno usmerjenega učenja, ki 
se ga realizira preko projektnega 
dela. Učenci v šolah prejmejo 
obilico informacij, ki jih tekom 
izobraževanja redko zares 
uporabijo v praksi, zato v 
Garaži spodbujamo samostojno 
učenje in pozdravljamo kritično 
mišljenje, ki udeležence oblikuje 
v samostojne raziskovalce. 
P r id o b l j e ne  i z k u š nj e , 
konstruktiven način razmišljanja, 
dobre delovne navade in 
spretnosti reševanja problemov, 
ki jih gojimo skozi naš program, 
posamezniku trajnostno koristijo.

Mentorji udeležence spodbujajo 
k samostojnemu delu, zato, da 
izkusijo različne faze in procese 

dela ter učenja. Del dolgoročnih 
znanj udeleženci pridobivajo tudi 
na način, da se s problemi soočajo 
sami, jih preučujejo ter se učijo 
iz lastnih napak. Samostojna 
razrešitev problema jih opremi 
z novim znanjem, samozavestjo, 
ki jim da motivacijo in zagon 
za nadaljnjo raziskovanje. 
Mentorji pri tem ves čas bdijo 
nad napredkom in učenci, ter jih 
s svojim znanjem usmerjajo tako, 
da le-ti ne izgubijo fokusa in da se 
projekt razvija naprej. 

V enem šolskem letu bo 
tri intrideset udeležencev 
razdeljenih v štiri skupine 
delalo na lastnem projektu 
skozi katerega bodo pridobili 
dragocene izkušnje v izvedbi od 
ideje do izdelka. 

V letošnjem pilotnem letu 
pod vodstvom šestih mentorjev 
dve skupini izdelujeta gokart, 
ena električnega, druga 
bencinskega, tretja skupina 
načrtuje izdelavo »roverja«, ki se 
bo samostojno vozil in pobiral 
vzorce s tal, četrta pa snuje 
svojo računalniško igrico. Že v 

drugi polovici izvajanja se nam 
bodo pridružili novi mentorji, 
ki bodo razširi polje raziskovanj 
na kemijo in biokemijo oziroma 
biotehnologijo.

Bencinski Go-kart
Mentorji: Mitja Stepančič, Ana 

Štrukelj in Anže Žibrik
Naša skupa je podala idejo 

bencinskega go-karta. Učenci 
so izrazili željo predvsem po 
praktičnem delu in sestavljanju, 
tako, da jim v čimvečji meri 
omogočamo uporabo ročnega in 
električnega orodja, s katerim se 
dobro znajdejo.

Sprva smo go-kart zasnovali 
enostavno, brez vzmetenja, z 
namenom vožnje po utrjenih 
poteh. Zadnjo gred, ki zajema 
zavorno ploščo, zavorne čeljusti 
in zobnik so učenci razstavili, 
očistili rje in pregledali vijačne 
spoje. Nato so jo zopet sestavili. 
Gred se bo v prihodnje pritrdila 
na karoserijo z ležaji. Z izdelavo 
karoserije se bodo učenci urili v 
varjenju železnih profilov. Nato 
bomo natančneje zasnovali vpetje 
motorja ter izdelali sklop za 
krmiljenje. Čaka nas še montaža 
koles in platišč.

Prvo testno vožnjo planiramo 
ob koncu zime, odvisno od 
prihoda ostalih komponent, ki jih 
še potrebujemo ter poteka dela. 
Nato bodo sledile izboljšave, saj 
je želja učencev, da je go-kart 

primeren za več vrst terenov.
Za domačo nalogo učenci 

delajo osnutke tudi za logotip, 
ki ga bomo nato izdelali na 3D 
printerju.

Električni gokart
Mentor: Patrik Vidic
Na željo otrok smo zasnovali 

projekt konstruiranja in izdelave 
električnega go-krta/buggya. 
Izdelali bomo vozilo, ki bo 
univerzalno in vozno tako na 
utrjenih kot makadamskih poteh, 
konstruiran bo pa kot pravi 
avtomobil. 

Šasija bo izdelana iz jeklenih 
profilov, karoserijo pa bomo 
izdelali iz steklenih vlaken 
z okvirjem iz tanke vezane 
plošče za večjo trdnost. Zaradi 
praktičnosti smo določili, da 
izdelamo trikolesnik namesto 
štiri, saj se na ta način izognemo 
težavam z diferencialom ter masa 
se zmanjša. Oprijem in stabilnost 
ostaneta skoraj nespremenjena. 
Samostojno kolo bo montirano 
zadaj, preko vpetja iz mopeda 
Tomos 14M, prednje vzmetenje 
pa bo iz avtomobila, Citroena 
2CV, po domače ''Spačka'' z 
dvema neodvisnima nihajnima 
rokama. 

Ker želimo, da se go-kart 
lahko vozi tudi po neutrjenih 

površinah smo se odločili, da 
uporabim razmeroma večja 
kolesa iz mopedov, prednja od 
Tomos Avtomatik in zadnje kolo 
iz APN6, kar nam tudi omogoči 
preprosto integracijo zavornega 
mehanizma v kolo samo. To 
zmanjša kompleksnost in 
omogoči ureditev regenerativnega 
zaviranja z motorjem, ki ob 
vsakem zaviranju tudi polnili 
baterije. 

Rover 
Mentor: Darjo Uršič
Prvi cilj delavnice je izdelati 

avtonomen traktor. Težnja je 
po univerzalni platformi, ki 
se lahko orientira v prostoru, 
brezžično komunicira, izvaja 
avtonomne manevre in polni 
preko sončnih celic. Drugi del 
delavnice je posvečen uporabi 
vozila za namene avtomatizacije 
in reševanja vsakodnevnih 
problemov v podeželskem okolju.

Računalniška igrica
Mentor: Timotej Lemut
Naša skupina izdeluje »side-

scrolling« 2D avanturistično 

arkadno igrico, ki poleg hitrega 
načina igranja z dobrimi refleksi 
in odzivnostjo od igralca zahteva 
miselni napor z občasnimi 
ugankami in sobami pobega, 
hkrati pa vsebuje tudi počasnejše 
elemente igranja.

Zgodba se začne, ko gre 
protagonist spat. V sanjah 
ugotovi, da se iz svojih sanj ne 
more zbuditi. Kot edina možnost 
se pokaže, da lahko gre le še 

enkrat spat. Tako se zbudi v novih 
sanjah, kjer lahko na koncu nivoja 
spet le zaspi. Tako se z igralcem 
premikamo v globlje in globlje 
nivoje sanj, ki so vedno bolj 
podobni nočni mori, grozljivi in 
nadrealistični. V devetem nivoju 
sanj se uganka končno razreši, 
igralec pa se lahko zbudi in tako 
konča igro. Dodatna posebnost 
igre je, da lahko igralec med 
nivoji prehaja samostojno. Vseeno 
pa so ti nivoji zasnovani tako, da 
igralca vodijo po določeni poti, 
ki ji lahko sledi ali pa prehiteva, 
a je krajša pot tudi težja. Igrica bo 
izdelana v okolju Unity, grafika pa 
»pixel art«.
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Delovna akcija na Ustju
Igrišče na Ustju je pridobilo privlačno igralno površino. Ušanska mladina je pod okriljem 

Društva Numulitus stopila skupaj in igrišče v središču vasi izvirno poslikala s skupinskimi 
družabnimi igrami, ki bodo razveseljevale otroke. Dvodnevna delovna akcija je prikaz dobrega 
sodelovanja mladih, obenem pa je to lepa gesta k ohranjanju starih šeg in navad.

Delovna akcija na Ustju, ki je 
potekala začetek novembra, je 
povezala vso ušansko mladino. 
Uredili so javno površino igrišča 
in jo poslikali z družabnimi igrami 
naših 'non in nonotov'. Z izborom 
starih družabnih iger je Društvo 
Numulit.us želelo ohraniti šege 
in navade, jih približati mladim, 
ob tem pa okrepiti njihove vezi 
s starejšimi ter jih spodbuditi k 
aktivnemu sodelovanju. Pisane 
talne igre spodbujajo k druženju 
več generacij, obenem pa vabijo k 
gibanju in aktivnem preživljanju 
prostega časa. V dvodnevni 
akciji so uspeli tla igrišča 
popolna očistiti in premazati z 
ustreznim nanosom, za poslikave 
so uporabili visoko kakovostne 
barve, ki so vzdržljive in imajo 
dolgo obstojnost. Natančno so 

izrisali talne igre in jih ročno 
pobarvali, s tem pa pridobili 
atraktivno igralno površino, 
ki omogoča igranje 'ristanca' in 
drugih zabavnih iger. Sredstva 

za barve, s katerimi so poslikali 
igrišče, je Društvo Numulit.us 
pridobilo iz občinskega razpisa 
za mlade.

Z mladimi o 
delovanju lokalne 
skupnosti

Župan Tadej Beočanin se je odzval povabilu osmošolk in 
osmošolcev Osnovne šole Danila Lokarja in sodeloval pri 
predmetu domovinska in državljanska kultura in etika, kjer je 
odgovarjal na vprašanja in pobude mladih, zlasti o delovanju 
občinske uprave in delu župana. Pristen način spoznavanja 
in učenja o pristojnostih lokalne skupnosti podpira tudi 
mentorica Nataša Čuk.

V sklopu predmeta domovinska 
in državljanska kultura in etika se 
je župan Tadej Beočanin srečal z 
osnovnošolkami in osnovnošolci 
Osnovne šole Danila Lokarja. 
Spletli so zanimivo šolsko uro, 
v kateri so učenci zastavljali 
vprašanja o delovanju lokalne 
skupnosti, pristojnostih občinske 
uprave ter o delu župana. Obenem 
pa so predali kar nekaj zanimivih 
predlogov, kako še izboljšati 
kakovost bivanja, zlasti za mlade. 
Mladi si želijo več urejenih 
športnih objektov, prostorov 
za druženje, predlagali so tudi 
skupne čistilne akcije in druge 

pobude s področja športnega 
in kulturnega udejstvovanja. 
»Vesel sem, da so med nami 
nadobudni in aktivni mladi, ki 
si želijo spreminjati svet na bolje. 
Aktivna drža in participacija 
učenk in učencev sta pomemben 
del opolnomočenja mladih, zato 
je smotrno, da jim ponudimo 
čim več možnosti sodelovanja in 
soodločanja o kakovosti bivanja 
v naši skupnosti,« je ob srečanju 
povedal župan in učenkam 
ter učencem zaželel čim več 
vedoželjnosti na poti osvajanja 
znanja.

Program Mladost na burji izven 
slovenskih meja

Inštitut za mladinsko politiko, ki upravlja program Mladost na burji, se s svojimi programi in 
projekti uspešno povezuje tudi v mednarodnem prostoru.

V okviru programa Erasmus+ 
sodeluje z organizacijami 
in institucijami različnih 
evropskih držav. Tokratni 
projekt partnerstva "Mapping 
best practicies for Youth friendly 
Cities" med 6 organizacijami 
iz Poljske, Portugalske, 
Belgije, Romunije, Slovenije in 
Makedonije je namenjen zbiranju 
in izmenjavi mladim prijaznih 
praks lokalnih skupnosti in mest. 
Srečanje na Portugalskem je v 
obmorskem mestu Setúbal gostila 
organizacija Dypall. 

Inštitut za mladinsko 
politiko je predstavnike 
vk ljučeni h pa r t nersk i h 
organizacij podrobno seznanil 
s Certifikatom mladim prijazne 
občine, priznanjem lokalnim 
skupnostim, ki uspešno izvajajo 
ukrepe s področja vertikalnih 
in horizontalnih mladinskih 
politik. V okviru dobrih praks so 
udeleženi spoznali tudi delovanje 
programa Mladost na burji in 
ga prepoznali kot inovativnega 
ter izrazili navdušenje nad zelo 

podrobno razdelanim pristopom 
k spodbujanju prostovoljnega dela 
in aktivnega udejstvovanja otrok 
in mladih v družbi.

Rezultat izmenjave izkušenj in 
dobrih praks partnerskih držav v 
projektu je oblikovana elektronska 
publikacija, namenjena občinam, 
organizacijam in institucijam, 
ki se ukvarjajo z lokalnimi 
mladinsk imi polit ikami. 
Publikacija navaja izvirni niz 
področij oz. dimenzij, v katerih 
lahko mesta razvijejo mladim 
prijaznejše pristope ter seznam 
standardov kot referenčnih 
točk in možnih usmeritev. 
Vsako področje predstavlja vsaj 

eno dobro prakso vključenih 
partnerjev v projektu. Inštitut 
v tem delu publikacije sodeluje 
s tremi dobrimi praksami, 
podeljevanjem Certif ikata 
mladim prijazna občina, 
programom Mladost na burji ter 
projektom Senčenje na delovnem 
mestu, ki ga Inštitut za mladinsko 
politiko izvaja skupaj s srednjo 
šolo Veno Pilon Ajdovščina. 
Mladi iz naše občine pod okvirjem 
Mladinskega sveta Ajdovščina 
v publikaciji predstavljajo tudi 
svoj portal Winfo - informator 
wajdovske mladine.

Navedene dobre prakse 
Inštituta za mladinsko politiko 
in ajdovske mladine bodo širši 
javnosti ponovno predstavljene 
na zaključnem srečanju 
projekta marca prihodnje 
leto v Krakovu na Poljskem. 
Mednarodno povezovanje 
s sorodnimi organizacijami 
pomeni vir naviha za nadaljnje 
delo, hkrati pa tudi potrditev o 
pomembnosti programov, ki se 
v občini Ajdovščina in v širšem 
slovenskem prostoru že izvajajo.

Praznična Ajdovščina
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Zakaj cepimo otroke?
Cepljenje otrok proti covidu-19 

učinkovito prepreči okužbe ter 
zmanjša možnost hujšega poteka 
in zapletov covid-19.

Za koga je cepljenje še 
posebej priporočljivo?

Cepljenje proti covidu-19 je 
posebej priporočljivo za otroke 
in mladostnike, stare 5 let in več, 
s kroničnimi boleznimi ter otroke 
in mladostnike, ki so v stiku 
z osebami z večjim tveganjem 
za hud potek covida-19 in jih 
ni mogoče učinkovito zaščititi 
s cepljenjem (npr. imunsko 

oslabljene osebe, sorojenci s 
kroničnimi boleznimi). Cepljenje 
proti covidu-19 je priporočljivo 
tudi za ostale mladostnike, stare 
12 let in več, smiselno in varno 
pa je tudi za ostale otroke, stare 
5-11 let.

S katerim cepivom cepimo 
otroke stare med 5 in 11 let?

Cepljenje otrok starih 5-11 let se 
opravi s cepivom Comirnaty 10. Pri 
otroku, ki je med prvim in drugim 
odmerkom cepljenja proti covid-19 
dopolnil 12 let, se za cepljenje z 
drugim odmerkom lahko uporabi 
cepivo Comirnaty 10.

Ali so cepiva proti covidu-19 
varna?

Cepiva so bila preizkušena v 
kliničnih testiranjih, v katerih je 
sodelovalo več deset tisoč ljudi, 
med njimi več tisoč otrok in 
mladostnikov. Izvedene so bile 
vse potrebne faze preizkušanja 
varnosti in učinkovitosti. Več o 
tem na povezavi https://www.
cepimose.si/cepljenje-proti-
covidu-19/o-cepljenju/.

Kako delujejo cepiva proti 
covidu-19?

Z vnosom cepiva v telo vnesemo 
navodilo za nastanek virusne 
beljakovine, ki jo imunski sistem 
prepozna in ustvari zaščito. 
Ko smo naslednjič v stiku z 
virusom, ga imunski sistem 
prepozna in uniči, še preden 
bi povzročil bolezen covid-19. 
Več o delovanju cepiv najdete 
na https://www.cepimose.si/
cepljenje-proti-covidu-19/
delovanje-cepiv/.

Kaj lahko pričakujemo po 
cepljenju?

V naslednjih dveh dneh se 
lahko pojavijo bolečina, rdečica 
ali oteklina na mestu cepljenja, 
utrujenost, glavobol, bolečina 
v mišicah in sklepih, mrzlica, 
povišana telesna temperatura, 

slabost, bruhanje, oteklost 
bezgavk, ki pa običajno izzvenijo 
v nekaj dneh po cepljenju.

Te reakcije so pričakovane in 
kažejo, da se je imunski sistem 
vašega otroka odzval na cepljenje.

Kje se izvaja cepljenje otrok 
in mladostnikov?

Cepljenje se izvaja v 
otroško šolskem dispanzerju 
Zdravstvenega doma Ajdovščina. 
Starši lahko svoje otroke na 
cepljenje prijavite prek portala 
zVem (povezava https://zvem.
ezdrav.si/cepljenje) ali pa se za 
cepljenje dogovorite s pediatrom. 

Na cepljenje bo vaš otrok 
povabljen z SMS vabilom.

Privolitev in spremstvo otrok
Glede privolitve velja enako kot 

pri drugih cepljenjih: pri otrocih 
mlajših od 15 let je za cepljenje 
potrebna privolitev staršev, zato je 
pri cepljenju potrebno spremstvo 
staršev/skrbnikov ali pisna 
privolitev staršev/skrbnikov. 
Pri otrocih starih 15 let in več 
privolitev staršev ni potrebna.

Cepljenje otrok in mladostnikov proti covidu-19

Informacije o urniku cepljenja najdete na spletni strani 
Zdravstvenega doma Ajdovščina:

https://www.zd-ajdovscina.si/
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V okviru projekta LAS 
Vipavska dolina 'Spodbujanje 
ustvarjalnega in inovativnega 
razmišljanja med mladimi – 
MLIN' smo 3. decembra 2021 
izvedli ogled odličnega učnega 
okolja – prve učilnice TORCH v 
Sloveniji. Na Srednji ekonomski 
šoli Ljubljana Roška so nam 
pripravili vodenje po učilnici in 
predstavitev metodologije. Torch 
metodologija se ukvarja s procesi 
inoviranja in ustvarjanja novih 
idej. Uporaba te metodologije 
inoviranje olajša in pospeši, saj 
predstavlja strukturiran proces. 
Kompetenca inovativnosti 
postaja vse pomembnejša 
tako za osebnostno rast, za 
večjo zaposljivost in kreativno 
reševanje problemov.

Torch metoda je s tem uporabna 
tako med učenci, dijaki in 
študenti kot tudi v gospodarstvu 

in osebnem oz. poklicnem 
življenju. Ustanovitelj metode 
Javier Ideami meni, da prav tako 
kot treniramo naše telesne mišice 
in analitične možgane, moramo 
trenirati tudi našo ustvarjalnost. 

Vsak izmed nas ima različne 
vrste inteligentnosti, zato je 
potrebno ljudi spodbujati 
k mu lt isenzornim in 
multidisciplinarnim načinom 
dela, k uporabi vizualizacije, 
razmišljanja v metaforah, 
prenosu ideje v drugo okolje, 
uporabi anonimnih vzorcev, 
emocionalnih haikujev, kreativni 
tehniki prisilnih povezav in 
drugih tehnik in strategij. Te 
strategije sicer niso povsem 
nove, so pa prvič zbrane skupaj 
v tehnološkem orodju in 
metodologiji Torch.

Učilnica, ki smo jo obiskali 
ponuja učencem stimulativno 

učno okolje. Učenci v skupini 
ustvarjajo številne nove zamisli 
in razvijajo prve poslovne ideje. 
Na voljo imajo posebne mize 
za načrtovanje, 3D tiskalnike, 
lego robote, lego kocke, slušalke, 
računalnike, LCD zaslon, različna 
orodja in materiale, s katerimi 
se učijo hitrega izdelovanja 
prototipov.

Torch učilnico smo obiskali 
z namenom oblikovanja 
stimulativnega učnega okolja 
za otroke osnovnih šol, ki 
bodo pristopile k sodelovanju v 
mednarodni pobudi MyMachine, 
katere namen je spodbujanje 
ustvarjalnosti v izobraževanju, in 
sicer tako, da se preko povezovanja 
vseh stopenj izobraževanja in 
industrije omogoča uresničitev 
idej otrok – izdelava njihovih 
sanjskih strojev.

MyMachine ponuja rešitev za 
vse tiste otroke, ki imajo nešteto 
idej in običajno niso uresničene. 
Omogoča, da ideje mladih 
izumiteljev postanejo resničnost. 
Pilotno bodo najprej risali in 
prestavljali svoje sanjske stroje 
učenci prve triade treh osnovnih 
šol območja LAS Vipavska 
dolina. V naslednjem koraku 
bodo študenti višjih šol oziroma 
fakultet ustvarili več načrtov 
in maket, na podlagi katerih 
naj bo sanjski stroj izdelan. 
Študenti bodo postavljeni v vlogo 

vodje projektov, ki upoštevajo 
ustvarjalnost idej in izvedbene 
omejitve hkrati. V zadnjem 
delu cikla bo prišlo do izdelave 
sanjskega stroja, na podlagi 
zasnovanega načrta. Konec maja 
načrtujemo skupno razstavo 
skic, načrtov, maket in izdelanih 
sanjskih strojev.

V januarju, februarju bomo z 
vrhunskimi mentorji podjetništva 
izpeljali prvi Startup vikend za 
dijake srednjih šol z območja LAS 
Vipavska dolina. Startup vikend 
je intenziven, interdisciplinaren, 
osredotočen na konkretizacijo, 
pa tudi zabaven vikend, na 
katerem udeleženci razvijajo svoje 
poslovne ideje po najsodobnejših 
metodologijah vitkega in agilnega 
podjetništva. Cilj dogodka je, da 
udeleženci v treh dneh iz poslovne 
ideje razvijejo delujoč prototip, 

koncept ali celo zametek mladega 
podjetja. Prvi dan se predstavijo 
ideje in sestavijo ekipe. Drug 
dan poteka delo na idejah, tretji 
dan pa se predstavi rezultate in 
razglasi zmagovalno ekipo. Ekipe 
s pripravljenimi poslovnimi 
modeli pa lahko sodelujejo na 
vseslovenskem podjetniškem 
tekmovanju za najboljšo idejo 
– POPRI.

S serijo aktivnosti v okviru 
projek t a  ' Sp o dbuja nje 
ustvarjalnega in inovativnega 
razmišljanja med mladimi – 
MLIN' odpiramo novo poglavje v 
razvoju podjetnosti med mladimi 
na območju LAS Vipavska dolina. 

Upravljanje investicijskih priložnosti regije

Že drugo leto zapored na 
Regijski razvojni agenciji ROD 
Ajdovščina uspešno izvajamo 
nacionalni projekt 'Regionalno 
skrbništvo', v sklopu katerega 
izvajamo naloge upravljanja 
in promocije investicijskih 
priložnosti Goriške regije. 
Dvanajst slovenskih regionalnih 
razvojnih agencij skupaj z 
nacionalnim koordinatorjem 
tvorimo mrežo skrbnikov regij 
pod okriljem Javne Agencije 

SPIRIT Slovenija.
»Zaznali smo, da je v 

Sloveniji sistem, ki skrbi za 
internacionalizacijo in tuje 
neposredne investicije precej 
nepovezan. Invest icijske 
priložnosti, ki bi lahko bile 
zanimive tako za tuje kot 
tudi domače investitorje, 
so predstavljene pretežno 
nekakovostno, saj so podatki 
nepopolni in predvsem zastareli. 
Celovita rešitev, ki bi omogočala 

identifikacijo investicijskih 
priložnosti, zajem nujnih 
podatkov v centralno bazo in 
njihovo redno posodabljanje, 
ne obstaja,« je povedal Gorazd 
Orešek, vodja projekta na SPIRIT 
Slovenija.

S projektom se na sistematičen 
način rešuje problem 
nepovezanega obstoječega t. i. 
'Invest' okolja (okolje, naklonjeno 
vlagateljem) v Sloveniji. Zato 
smo sestavili partnerstvo, ki 
znotraj projekta zagotavlja 
ažurne podatke o investicijskih 
priložnostih, poslovnih conah in 
strukturi poslovnega okolja ter 
skrbi za pretočnost informacij iz 
lokalnega oziroma regionalnega 
nivoja na državni nivo in 
obratno. S skupnim sodelovanjem 
želimo identificirati, popisati in 
posodobiti obstoječe podatke 
tako o poslovnih conah kot tudi 
o poslovnem okolju na ravni regij.

Podatki, ki jih v okviru projekta 
pridobivamo, bodo predstavljali 
osnovo za oblikovanje državnih 
ukrepov in državnih strateških 
usmeritev.

Z zgoraj omenjenim projektom 
pa se razvija državni portal 

'Invest icijske pri ložnost i 
v Sloveniji', na katerem so 
predstavljeni projekti, ki 
potrebujejo investitorje, tako 
domače kot tudi tuje. 

Regijska razvojna agencija ROD 
Ajdovščina je z letom 2017 začela 
izvajati aktivno vlogo promotorja 
investicijskih priložnosti naše 
regije. S projektom 'Regionalno 
skrbništvo' to aktivnost 
nadgrajujemo in povezujemo z 
državnim podpornim okoljem 
za internacionalizacijo. V 
vlogi promotorja investicijskih 
priložnosti sodelujemo tako z 
Območno obrtno podjetniško 
zbornico Ajdovščina na lokalni 
ravni, na regionalni s Severno 
Primorsko gospodarsko zbornico, 
na državni ravni pa z agencijo 
SPIRIT.

Naše naloge s področja 
promocije invest icijsk ih 
priložnosti pa s tem še niso 
zaokrožene, saj poleg zgoraj 
naštetih vsebin skrbimo tudi 
za popis prostih kapacitet 
poslovnih con in popis poslovnih 
subjektov celotne regije ter 
nudimo svetovanje pri realizaciji 
investicijskih priložnosti tako 

občinam kot tudi podjetjem v 
celotni regiji. 

Aktivno opravljamo tudi 
druge promocijske naloge kot 
so: udeležbe na mednarodnih 
investicijskih sejmih in 
konferencah, kjer predstavljamo 
investicijske priložnosti v 
naši regiji, organiziranje B2B 
sestankov (sestanek dveh 
podjetij – investitorja na eni in 
iskalca na drugi) s potencialnimi 
investitorji, organiziranje obiskov 
vhodnih in izhodnih delegacij 
potencialnih investitorjev v 
regionalno gospodarstvo. 

Opisane aktivnosti smiselno 
nadgrajujejo delo in poslanstvo 
Regijske razvojne agencije ROD, 
ki ga opravljamo tudi za območje 
občine Ajdovščina. Ponosni smo, 
da se je strateško načrtovanje in 
sistematično izvajanje aktivnosti 
že večkrat izkazalo kot primer 
dobre prakse uspešnega 
spodbujanja razvoja gospodarstva 
na lokalnem nivoju. Še več, veseli 
smo, da je na nacionalni ravni 
posluh za nadgradnjo sistema 
tudi v novi finančni perspektivi 
in da bomo lahko nadaljevali 
skupno zastavljeno delo. 

Ustvarjalnost in inovativnost med mladimi
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LJUDSKA UNIVERZA AJDOVŠČINA

Učenje je nekaj spremenljivega in nekaj vsakdanjega. Je duševni proces, ki nam omogoča pridobivanje znanja, 
ki bo uporabno v novih situacijah. Pomagalo nam bo bolje razumeti sebe in svet, pa tudi bolj modro posegati 
vanj. Človek se z učenjem nenehno spreminja.

Kot povsod po svetu, se tudi 
naLjudski univerzi Ajdovščina 
soočamo s t.i. 'korona časi', ki 
nas pestijo že skoraj dve leti. 
Tako učitelji kot slušatelji smo 
bili primorani izpopolniti svoja 
računalniška znanja, poseči po 
novih pristopih in se prilagoditi 
novim razmeram. In kot kaže, 
nam jeto tudi uspelo.

V sodelovanju z Zavodom RS 
za zaposlovanje smo uspešno 
zaključili več tečajev slovenščine, 
tečaja angleščine in italijanščine 
pa sta obogatila dva t.i. native 

speakerja (rojena govorca). Sodeč 
po odzivih slušateljev je bil to 
'zadetek v polno', s tujima gostoma 
so se suvereno pogovarjali, vsi 
okovi, spone in zadržki so padli. 
Čisto na koncu naših srečanj na 
daljavo (predavanja so potekala 
prek aplikacije MS Teams) smo se 
odločili, da zaključek obeležimo 
v živo in se tako še osebno 
spoznamo.

Na daljavo je potekalo tudi 
usposabljanje za socialne 
oskrbovalke. Na tem mestu se 
zahvaljujemo DSO Ajdovščina, 

centru starejših Pristan Vipava 
in DSO Sežana, ki so omogočili, 
da imamo 15 novih oskrbovalk in 
jim prenesli svoja bogata znanja 
ter omogočili praktične izkušnje. 
Certifikat NPK je prejelo tudi 
12 novih pridelovalcev zelišč, 
skupno že 92, ki so daljavo takoj, 
ko je bilo to mogoče, zamenjali 
za praktično delo v vrtnariji in na 
njivi. Znanja prepoznavanja zelišč 
in vzgoje od semena do sadik, 
sušenja, predelave ter trženja so 
jim podali agronomi, biologi, 
zeliščarji in praktiki.

Učni center Brje sta letos 
prizadeli kar dve nadlogi. Poleg 
epidemije še spomladanska 
pozeba, ki je zdesetkala 
količine sadja, tako da so ga 
morali, za potrebe sušenja, 
kupiti v trgovskem centru. 
Pozeba je bezeg zaobšla, zato 
so pripravili domač bezgov 
sirup in izdelali mediteransko 
zeliščno sol, v avgustu pa še 
sokove in marmelado iz aronije, 
katero lahko tudi posušimo in 
uporabimo za pripravo čajev.

Še posebej simpatične in 

navdušujoče so bile delavnice 
spodbujanja samooskrbe z 
balkonskim vrtičkarstvom, 
v katerih je nastalo veliko 
balkonskih vrtičkov, uredile so 
se gredice v VDC Ajdovščina in 
Vipava, na ŠENT-u v Ajdovščini 
in na PUM-O Ajdovščina. 
Udeleženci so se seznanili z 
možnostmi pridelave zelenjave in 
zelišč tudi na najmanjših možnih 
površinah, pridobili so osnovne 
veščine vrtnarjenja, ki jih lahko 
uporabijo tudi doma, na koristen 
in zanimiv način so popestrili 
svoje bivanje v zavodu, olepšali 
okolje, v katerem bivajo in hkrati 
uživali v sadovih svojega dela.

Ste že kaj lačni? Tudi mi smo 
bili, dokler ni v kuhinji zadišalo 
in zacvrčalo. Projekt Kulinarične 
specialitete iz mesa drobnice 
smo zastavili in izpeljali skupaj 
z Društvom rejcev Goriške in 
Vipavske. Namen je bil predstaviti 
možnost nabave mesa v lokalnem 
okolju, pri domačih rejcih. Na 
Ljudski univerzi Ajdovščina 
smo v minulem letu izvedli tri 
kulinarične delavnice na temo 

mesa drobnice, ki je mimogrede, 
okusno živilo, z malo maščobami 
in z veliko življenjsko pomembnih 
beljakovin in mineralov, če je le 
pravilno pripravljeno. Najprej smo 
spoznali pravilno razkosavanje 
jagnjetine in kozličevine, potem 
so nam povedali, kaj sodi v 
juho in kaj na žar, vse skupaj pa 
smo okronali s tradicionalnim 
nedeljskim kosilom na Idrijskem 
- idrijski žlikrofi z bakalco, ki je 
neke vrste ovčji golaž.

No, pa dober tek.
Več o naših dejavnostih najdete 

na spletni strani Ljudske univerze 
Ajdovščina.

Ajdovščina
Goriška 64, obrtna cona Gmajna, 

Tel: 05/ 850 15 06

ODPIRALNI ČAS:
pon - pet: 8:00 - 18:00

sob: 8:00 - 12:00

Ugodni nakupi za člane kluba Kalia!
Včlanite se lahko na vseh prodajalnih mestih 

Kalia ali na www.kalia.si

Ponudba božičnih jelk in božično novoletnega programa

 Želimo vam vesele praznične dni, v novem letu 2022, 
pa obilo zdravja, sreče, zadovoljstva in miru.
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VOŠČILO PREDSEDNIKA OBMOČNE 
OBRTNO-PODJETNIŠKE ZBORNICE AJDOVŠČINA

Letošnje leto zaznamuje nadaljevanje agonije z virusom, ki se nikakor noče posloviti od nas 
in se na vse pretege trudi, da bi preživel. Zelo me žalosti, da delno temu botrujejo neodgovo-
rni posamezniki, ki zaradi različnih vzrokov nočejo spoštovati ukrepov in s tem pomagati k 
dokončanju epidemije. Egoizem in nizka kultura komunikacije, ki smo ji priča v zadnjem 

obdobju, nikakor nista pot k boljši prihodnosti. Kljub izredno dolgi epidemiji in prilagojene-
mu načinu poslovanja smo lahko veseli, da je gospodarstvo v Ajdovščini in Vipavi v dobri 

kondiciji in se uspešno upira težavnim razmeram na trgu. Naša krovna organizacija je tudi letos 
aktivno sodelovala pri oblikovanju ukrepov in stalno opozarjala na težko situacijo v dejavnostih, ki 

jih je epidemija najbolj prizadela.

V novo leto pa kot vedno zakorakajmo optimistično. Obrtniki in podjetniki bomo tudi v novem letu 
dokazali, da s svojo prilagodljivostjo in marljivostjo premagujemo še tako zahtevne ovire.

Iz srca čestitam vsem obrtnicam in obrtnikom, podjetnicam in podjetnikom, ki v letošnjem letu praz-
nujete obletnico svojega poslovanja. Še posebej čestitam gostinstvu Jože Lušina s.p. iz Podkraja in 
TRS Mehanizacija Srečko Trbižan s.p. iz Planine, ki praznujeta 40 let poslovanja, ter družinskemu 

podjetju Frizerska in Kozmetična hiša Mira iz Ajdovščine, ki praznuje 50 let obratovanja. 

Kljub dejstvu, da se ne smemo družiti, se poveselite v krogu svojih družin in svojih sodelavcev. 
Nazdravite z vrhunsko kapljico rojeno v najlepši dolini na svetu in si zaželite svetlejšo prihodnost.

Vam vsem, vašim družinam in vašim zaposlenim iz srca želim doživete praznike in resnične sreče 
polno leto 2022.

David Pizzoni, Predsednik OOZ Ajdovščina

Gre za Mercatorjevo franšizo, ki 
jo je Mlinotest temeljito prenovil, 
tako da bo kupce razvajala s 
privlačno prenovljeno podobo 
kot tudi z osveženo ponudbo. 
»Mlinotest se je za prenovo 
trgovine v Svetem Antonu odločil 
zaradi želje po izboljšavi nakupne 
izkušnje in olajšanju preprostega 
nakupa blizu doma, kar je v 
zadnjem času postalo še bolj 
pomembno. V vseh trgovinah je 
na prvem mestu tudi prijaznost 
naših prodajalk, saj želimo da se 

kupci k nam z veseljem vračajo. 
Hvala vsem kupcem za obisk 
– Dobrodošli za naši mizo!« je 
ob otvoritvi izpostavil Simon 
Škrlep, direktor maloprodaje v 
Mlinotestu.

V vseh trgovinah sledijo 
konceptu priročnih trgovin 
s konkurenčno in aktualno 
ponudbo izdelkov široke 
potrošnje, v prenovljeni prodajalni 
v Svetem Antonu pa bo na voljo 
tudi ponudba sadja in zelenjave, 
zamrznjenega programa, mlečnih 

in mesnih izdelkov … Seveda pa 
je poudarek na ugodni ponudbi 
Mlinotestovega programa kot 
je sveže pečen kruh, pekovsko 
pecivo, sveže testenine ...

PR

Mlinotest s prenovljeno trgovino 
v Svetem Antonu

Mlinotest svoji maloprodajni mreži namenja posebno skrb (imajo kar 40 trgovin) in tudi v 
zahtevnih časih epidemije nadaljuje z vlaganji v razvoj, prenovo trgovin in prilagajanjem 
ponudbe. Tako so na začetku decembra odprli prenovljeno trgovino v Svetem Antonu nad 
Koprom.

Srec no in uspesno leto 2022!
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Rastejo v strmi gori bele 
planike tri… Planika, očnica 
(Leontopodium alpinum) je 
gorska kraljica. Razen v Alpah 
uspeva še na Snežniku in 
Trnovskem gozdu, navedba je 
tudi za sotesko Zarice (Sava pri 
Mavčičah). Bele dlačice, ki jo 
poraščajo, jo varujejo pred izgubo 
vode poleti in pred mrazom. 
Rumena očesca so koški, ki jih 
obdajajo zvezdasto razprostrti 
ovojkovi listi. V dolino presajena 
izgubi dlačice in postane bolj ali 
manj neugledna 'zelenjava'. A kje 
raste na Čavnu? Na severnem 

pobočju Kuclja. Zaenkrat še, 
ker jo bo v prihodnosti prerastel 
gozd. Menda je nekoč rasla tudi 
na Malem Golaku. Pesmi o 
nabiranju očnic za šopek so le 
spomin na preteklost. Je bila prva 
na seznamu zaščitenih rastlin v 
Sloveniji.

Irena Breščak, 
PD Ajdovščina

Čavenske rožice

Planika

Zimski Golak

Zadnje obilno sneženje je 
pobelilo naše priljubljene vrhove 
nad Vipavsko dolino. Tudi Mali 
Golak je odelo v pravo zimsko 
pravljico, ki nas z debelo snežno 
odejo vabi, da ga obiščemo. Prav 
zaradi snega je pot napornejša in 

čas vzpona se podaljša. Toda za 
ves trud smo poplačani na vrhu. 
Pričakajo nas prelepi razgledi po 
naši zasneženi domovini, v soncu 
se sneg lesketa, kot bi bil posut s 
kristalčki, ledene svečke krasijo 
smreke. Ko pa se sonce skrije za 
oblake – brr, vsa romantika izgine 
... Vendar pa kljub delovnemu 
dnevu številnih deskarjev, 
smučarjev in pohodnikov, ki so 
10. decemba obiskali Mali Golak, 
mraz ni motil. Prelepo in vredno 
vsakega napora. 

mg

Tako blizu, tako ugodno!

MARKETI FAMA VABIJO

Vesel Božič 
in srečno Novo leto
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Ta odsek je vključen tako v 
Krožno pot Gaberje – Šmarje 
– Planina, Vrtovčevo pot (ki je 
uvrščena tudi med markirane 
planinske poti), priključuje pa se 
tudi neposredno na Ultra Trail 
Vipavska dolina. Projekt tako 
nadgrajuje eno od prejšnjih Mojih 
pobud in obstoječo pohodniško 
infrastrukturo. Tako bo 
namenjena domačinom kot tudi 
vsem drugim obiskovalcem od 
blizu in daleč, ki se bodo potepali 
tod okrog.

Na izbranih lokacijah so krajani 
Gaberij prostovoljno očistili in 
organizirali ureditev terena za 
postavitev orodij, ta pa so bila 
financirana iz sredstev projekta 
Moja pobuda in so skupaj s 
postavitvijo znašala skoraj 5.000 
€. Športne naprave je zagotovilo 
podjetje Eko igrala d.o.o.Eco play 
l.l.c.iz Črnič. Orodja so izdelana iz 
lesa robinje (akacije), ki je primeren 
za zunanjo uporabo in ima dolgo 
življenjsko dobo. Elementi so 
izdelani v skladu s predpisanimi 
državnimi standardi in jih lahko 
uporabljajo ljudje starejši od 14 let 
in višji od 140 cm.

Postavljene so bile štiri naprave 

in sicer obroči za prijemanje, 
orodje z drogovoma na različnih 
višinah, ravna klop z drogom za 
trebušnjake in bradlja.

Ko se bo podlaga dovolj sesedla, 
bo sledila še zaključna obdelava 
podlage z ustreznim granulatom, 
skladno z navodili ponudnika 
naprav. Tudi okolica naprav 
se mora po končanih delih še 
urediti in zarasti. Kljub temu, da 
dela še niso čisto zaključena, so 
naprave nekateri že preizkusili in 
bili z njihovo kvaliteto, izbiro in 
postavitvijo zelo zadovoljni.

Ker smo pohodniški narod in 

nas tudi trenutna pandemična 
situacija usmerja v naravno okolje, 
je investiranje v pohodništvo prav 
gotovo prava smer. Športne naprave 
nam omogočijo razgibavanje in 
trening mišičnih skupin, ki jih 
pohodništvo in tek ne aktivirata. 
V tem pogledu so telovadna orodja 
na prostem odlična nadgradnja 
naših običajnih aktivnosti v 
naravi. Glede na naš prevladujoči 
sedeči način življenja se torej 
lahko s pomočjo nove pridobitve 
brezplačno in dodobra razgibamo.

Lea Prezelj

Fitnes pod Ostrim vrhom 
Letošnja Moja pobuda je tudi v Gaberjah obrodila sadove. Idejo o postavitvi športnih naprav 

v naravi, ki se nahajajo ob pešpoti med Gaberjami in Ostrim vrhom, so s svojimi glasovi podprli 
tudi krajani sosednjih krajevnih skupnosti in je bila tako prepoznana kot aktualen in povezovalen 
projekt.

Izboljšana prometna 
varnost na cesti 
Gaberje – Planina

Odsek med Planino in 
Gaberjami je slikovita lokalna 
cesta med vinogradi, travniki in 
gozdovi, še zlasti zanimiva pa je 
jeseni, ko je bogato ozaljšana z 
barvitim rujem. Zaradi tega je zelo 
priljubljena zlasti med kolesarji, 
medtem ko za preostali tranzitni 
promet ni toliko zanimiva. 
Namenjena je predvsem 
lokalnemu prebivalstvu, ki pa 
se na več mestih srečuje s slabo 
preglednostjo. Zaradi tega je 
bila na pobudo občinskega 
svetnika Marjana Vidmarja 

nedavno izvedena ureditev dveh 
preglednih berm. Pod okriljem 
Komunalno stanovanjske družbe 
Ajdovščina je izvajalec Rešeta s 
Planine z rovokopačem odstranil 
del brežine v dveh nepreglednih 
ovinkih. Posebna zahvala gre 
obema lastnikoma: Silvanu 
Kobalu z Erzelja in Miru Pipanu 
s Planine, ki sta dovolila poseg 
na njunih zemljiščih v dobro 
prometne varnosti uporabnikov 
ceste. 

KS Gaberje se zahvaljuje vsem, 
ki so k temu prispevali.
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Epidemija je samo prehod, slabo je 
bilo že prej – to je dejstvo. Duševno 
zdravje mladih in posameznikov 
nasploh je skrb vzbujajoče. Izgubljamo 
zunanje stike in okoliščine nas silijo, 
da se posvetimo svoji notranjosti. Kar 
pa niti ni tako zelo enostavno. Ko je 
telefon priklopljen še nekako gre, ko 
pa ostanemo sami, brez paralelnega, 
digitalnega sveta, smo izgubljeni. 
Pravijo, da je za človeka najhujša oblika 
trpljenja samica. Verjetno smo jo v tem 
letu in devetih mesecih izkusili v večini 
– vsak na svoj način.

Na konferenci Mladost (je) ni norost 
smo osvetlili sliko duševnega stanja 
mladih. Kako je bilo in kako je? Kje 
sistem »pušča« in kaj lahko odrasli 
naredimo, da mladim olajšamo iskanje 
tiste prave poti, ki jih pelje zares naprej. 
Kako postati zdrav posameznik, živeč 
v sožitju in povezovanju z ostalimi 
živimi bitji? 

Konference se je udeležilo preko 
70 odraslih, ki delajo z mladimi, med 
nami pa so bili tudi mladi sami, ki so iz 
prve roke delili izkušnje življenja med 
epidemijo in duševnih stisk nasploh.

Predstavili so se nam domači in tuji 
strokovnjaki omenjenega področja in 
nas seznanili z raznimi orodji za delo 
na sebi, za krepitev psihološkega stanja 
posameznika. 

Dr. Andrej Naterer nam je preko 
raziskave Mladina 2020 predstavil 
ključne trende mladih (za primerjavo 
raziskave l.2010), ki kljub nekaterim 
zelo pozitivnim spremembam 

nakazujejo na skrb vzbujajoče duševno 
stanje.

Mladi so, kljub nekaterim 
okoliščinam, ki naj bi se v zadnjem 
desetletju izboljšale in jim olajšale 
življenje, vse bolj pod stresom, vse bolj 
prestrašeni in vse bolj sami, osamljeni.

Raziskava Mladina 2020 kaže 
sicer tudi na nizek upad uporabe 
najrazličnejših drog (tudi kajenja 
in alkohola) in porast aktivnosti, 
ki promovirajo zdravje – vključno 
z rekreacijo in zdravim načinom 
prehranjevanja. 

Saj veste kako rečemo »Nič ti ne 
fali, kaj se pritožuješ?!«. Navzven je 
mogoče res vse videt dobro, notranji 
svet mladih, ki raziskujejo možnosti 
in iščejo svoje mesto, pa ni tako 
enostaven.

Delež mladih, ki čutijo stres več dni 
v tednu se je v letih 2010-2021 več kot 
podvojil.

Delež mladih, ki se počutijo 
osamljena pa se je v enakem obdobju 
kar potrojil. Korona k tem rezultatom 
ni bistveno pripomogla, je pa mogoče 
spodbudila razprave o tem in še 
poglobila problem. Med mladimi prav 
tako naraščajo strahovi, ki bi jih lahko 
poimenovali tudi »nerealni« oziroma 
»iracionalno«, saj pogosto nimajo 
realne osnove za nastanek. Kar pa ne 
zmanjšuje skrbi ob njihovem pojavu 
ampak jo k večjemu še povečuje. 

»Imamo na primer več resursov 
za mlade, po tej logiki, bi se morali 
počutiti bolj varni. Pa se ne, še bolj 

so prestrašeni.« poudarja dr. Andrej 
Naterer.  Nekateri strahovi, ki jih mladi 
doživljajo, nimajo izkustvene osnove.

Vse skupaj je povezana gmota, kjer 
ena stvar povzroča drugo in tako 
naprej. Tudi čas, ki ga mladi preživijo 
pred ekrani, igra pomembno vlogo pri 
vzpostavljanju njihove psihološke slike. 
Vsaka povezava s telefonom, pa naj 
hodi z nami samo v žepu, že povzroča 
odmaknjenost, priklopljenost na drugi 
svet. 

»Mladi so močno pod vplivom 
socialnih omrežij, influencerji so 
nadgradili oglaševanje in fizične oglas. 
Mladim predstavljajo vzornike in so 
»eni od njih«, želijo si pripadnosti in 
delujejo po principu preživitvenega 
sistema. Prav tako pa »real time on-
line igre« delujejo po Casino principu 
in peljejo mlade naravnost v odvisnost. 
Uporaba »chata« oziroma spletni  
pogovor z drugimi vrstniki med igro, 
zadevo čustveno še ojača in na dolgi rok 
predstavlja resen problem duševnega 
zdravja«, še pove dr. Andrej Naterer.

Ugotavljamo, da mehanizmi, ki so 
nekoč delovali, danes ne delujejo več. 
Svet gre v smeri individualizacije in 
veliko je tekmovalnosti na vseh nivojih. 

Tekom konference smo delili vsak 
svoj pogled na stisko, ki jo zaznavamo 
med mladimi. Mogoče stvari na prvi 
pogled res zgledajo temne ampak 
če stopimo skupaj, lahko za mlade 
naredimo več, kot če delujemo vsak 
zase. Na srečanju smo spoznali, da, 
če želimo pomagati mladim, moramo 

tudi mladinski delavci in ostali 
zaposleni za delo z mladimi skrbeti 
za svoje počutje, za svojo duševno 
dobrobit. In tukaj se začne.

Vsi odrasli smo bili enkrat mladi 
in mladi bodo kmalu odrasli. Želimo 

si, da bi to zares živeli, zares uživali v 
vsem, kar so.

Dobri odnosi v primarni celici so 
temelj vsega dobrega in odskočna 
deska iz katere odhajamo v svet in se 
vedno znova vračamo. Zavetje odnosa 
moramo graditi in negovati.

Naj zaključim z besedami Nina 
Babič, univ. dipl. psih., ki dela v šoli 
»Potrebujemo realni optimizem s 
strani odraslih, mladi potrebujejo 
varnost, male radosti so kljub 

pandemiji življenjsko pomembne 
in ni samoumevno, da jih mladi ne 
doživljajo več. Mladi nočejo, da jih 
generaliziramo ampak potrebujejo, 
da jih opazimo, vsakega posebej. 
Interakcija z ljudmi je smisel našega 

delovanja in odnos najbolj motivira 
tudi mlade.«

Mladinski delavci in vsi, ki z 
mladimi delamo imamo možnost, da 
oblikujemo pot do mladih, da z njimi 
gradimo in jih usmerjamo. Če vemo, 
kaj mladi potrebujejo nam je lažje in 
bolj natančno lahko določimo cilje. 

Pandemija je razkrila »skrite« šibke 
točke in čas je, da odpremo oči in si 
jih pogledamo pobližje ter najdemo 
skupaj rešitve za nove male zmage.

Mednarodna konferenca o duševnem zdravju mladih 2021

»Mladi ne marajo, da jih mečemo vse v en koš!« 

Ko prižgejo božične se luči,
vsak v srcu si nekaj zaželi.

Naj božič bo prijazen, naj bodo
prijazni v njem ljudje,
naj misli bodo iskrene

in veselo bo srce.

V  T E M  P R A Z N I Č N E M
Č A S U  I N  V  N O V E M

L E T U  2 0 2 2  V A M
M L A D I N S K I  S V E T

A J D O V Š Č I N A  Ž E L I
O B I L O  Z D R A V J A  I N

L J U B E Z N I .
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Oglasila sem se na ŠENT-u v 
Ajdovščini, kamor me večkrat 
povabijo in vedno znova 
presenetijo. Z nekaterimi sem 
sodelovala v dramski skupini Mali 
Holivud in ohranila prijateljske 
vezi. Udeleženci dnevnega 
centra so aktivno pripravljali 
decembrske artikle, ki jih bodo 
podarili ustanovam ranljivejših 
skupin. Povedali so, da bodo 
decembra obiskali Dom starejših 
občanov, hišo Malorko - zavetišče 
za brezdomce, Varstveno delovni 
center, Ljudsko univerzo, PUM 
in verjetno še koga. Čez celo leto 
organizirajo razne psihosocialne 
in ustvarjalne delavnice, skupine 
za samopomoč in interaktivna 
psihosocialna predavanja.

Zanimalo me je kaj sploh 
pomeni kratica ŠENT.

»Šent, še enkrat ne bomo 
trpeli,« je v šali odgovoril 
udeleženec Jožko Likar, ki je 

odličen v literarnem izražanju. 
V decembru bo izdana njegova 
prva pesniška zbirka, v veselje pa 
so mu tudi rebusi, katere ustvarja 
in jih rad pokaže.

Bolj podrobno pa mi je 
odgovorila Eva Manfreda, nova 
vodja dnevnega centra ŠENT 
Ajdovščina: 

»Je slovensko združenje za 
duševno zdravje. Namen društva 
je varovanje človekovih pravic 
in dostojanstva oseb s težavami 
v duševnem zdravju, doseči 
višjo stopnjo njihove vključitve 
v družbo in povečati njihovo 
zaposljivost. Dnevni center je 
prostor, kjer se lahko sproščeno 
pogovarjate, izrazite svoje 
bojazni, ste deležni podpore, 
izveste novosti in se hkrati naučite 
živeti polno življenje. Vključitev 
v program je brezplačna in na 
voljo vsem, ki so zainteresirani 
za sodelovanje. Dejavnosti v 

posameznem dnevnem centru so 
oblikovane ob pomoči strokovnih 
delavcev glede na potrebe 
uporabnikov posameznega 
dnevnega centra. Izvajajo se 
kot metode skupinskega dela 
(delavnice) in dela s skupnostjo. 
Poleg tega je s strani strokovnih 
delavcev uporabnikom na voljo 
individualna obravnava, ki 
vključuje svetovanje, individualno 
načrtovanje, razbremenilne in 
informativne razgovore.«

Dopoldan je hitro mineval ob 
klepetu, delu in kavici. Izdelki 
Blanke Krapež so me še posebej 
navdušili, saj sem prispevala 
fotografije Ajdovščine, ki jih je 
dala razviti, jih plastificirala in 
prilepila na trše blago. Zanimiv 
izdelek bi lahko uporabili za 
promocijo Ajdovščine.

Vsi so se strinjali, da si želijo 
obiskov občanov v dopoldanskem 
času, od 9.30 naprej, da pokažejo 
svoje delo in se tudi kaj novega 
naučijo. Prostori ŠENT-a v 
Ajdovščini so na Bevkovi 2 v 
pritličju, nasproti OŠ Šturje. 

Obiščite jih in si zapolnite 
dopoldanski čas s klepetom in 
ustvarjalnimi delavnicami.

Nevenka Vidmar

ŠENT Ajdovščina
 Veseli december je čas, ko se ozremo nazaj in skušamo našim 

svojcem, prijateljem, sodelavcem in vsem, s katerimi smo se 
skozi leto srečevali, pokazati, da so nam dragi in si zaslužijo 
našo pozornost.

Letovanje na 
Debelem rtiču

Že vrsto let sem prostovoljec 
na Rdečem križu Ajdovščina. 
V letošnjem novembru me je 
Irena Žgavec iz RK Ajdovščina 
vprašala, če bi šel na letovanje 
upokojencev, starejših od 65 let, 
na Debeli rtič. Najprej nisem 
mogel verjeti, da sem izbran 
za letovanje. Rekel sem, da ne 
morem, ker nimam denarja, pa 
mi je gospa Irena povedala, da je 
zame letovanje brezplačno, saj ga 
financira Rdeči križ.

Sredi novembra smo se z 
avtobusom odpeljali proti 
morju. Iz Ajdovščine nas je bilo 
pet upokojencev, ostali so bili iz 
drugih krajev. Na Debelem rtiču 
smo bili zelo prijazno sprejeti. Po 
razporeditvi po sobah smo odšli 
na kosilo, nato do obale. Vsak 
dan smo imeli možnost kopanja v 
bazenu, kjer je bilo prijetno toplo. 
Do bazena smo se vozili s 'papa 
mobilom'.

Popoldne smo se družili, 
igrali karte, šah, človek ne jezi 
se, ženske so izdelovale rože iz 

papirja in suhega listja, nekatere 
so brale, reševale križanke, 
sudoku. Povedati moram, da je 
bila večina udeležencev letovanja 
ženskega spola.

V nedeljo smo se z ladjico 
odpeljali do Kopra na kavo, 
nekateri so odšli na ogled mesta. 
Ob pogovoru in hecu je čas 
zelo hitro minil. Zvečer je bila 
možnost obiska svete maše. 
Večeri so minevali v znamenju 
petja, glasbe. Najbolj so mi bile 
všeč pevke iz štajerskega konca, 
ki so pele narodne pesmi.

Na letovanju mi je bilo zelo 
všeč in koristno za moje zdravje. 
Spočil sem si in nabral novih 
moči. Letovanje je potekalo ob 
upoštevanju PCT pogojev, vsak 
drugi dan smo bili testirani, 
čeprav sem se sam cepil.

Gospe Ireni in celotnemu 
osebju Rdečega križa se iskreno 
zahvaljujem, da so mi omogočili 
oddih na Debelem rtiču.

Ivan Velikonja

Motoristi radi pomagamo
Motoristi, člani Moto kluba Q VEJTR WAJDUŠNA, se zavedamo, da smo poleg pešcev in kolesarjev 

tudi mi zelo rizična skupina v prometu, naše reševanje je zelo specifično in težko ter zahteva 
zelo izurjen strokovni kader. Kar nekaj let že uspešno sodelujemo z reševalno skupino Rdečega 
križa Ajdovščina, saj nam na naši prireditvi Turistična Moto Avantura v Ajdovščini praktično 
prikažejo pravilno reševanje ponesrečenega motorista, za kar smo jim izjemno hvaležni.

Leto za letom jim poskušamo 
pomagati tudi mi, saj poleg 
krvodajalskih akcij uspešno 
zbiramo komplete prve pomoči 
s pretečenim rokom uporabe za 
izobraževalne potrebe šolarjev, 
članov in prostovoljcev Rdečega 
križa Ajdovščina. Če ima 

komplet prve pomoči pretečen 
rok uporabe, še ni nujno, da se 
ga zavrže; mlajši člani, šolarji 
in prostovoljci Rdečega križa 
Ajdovščina se bodo mogoče prav 
z vašim kompletom izurili v 
pravilni uporabi in vam pomagali 
ob morebitni nesreči. 

Tudi v tem letu, navkljub 
virusu, ki še vedno kroži med 
nami, nam je ponovno uspela 
že tradicionalna akcija, saj smo 
ta mesec predstavnici Rdečega 
križa Ajdovščina izročili več kot 
sto kompletov prve pomoči.

Občani, vas pa pozivamo, 
da kompletov prve pomoči s 
pretečenim rokom uporabe ne 
zavržete v kontejner za smeti, 
ampak jih dostavite na Rdeči 
križ osebno ali pa nam pišite na 
e-mail: qvejtr@gmail.com. 

Mi jih bomo z veseljem prevzeli 
in dostavili Rdečemu križu 
Ajdovščina.

Elvis Marc, 
Moto klub Q VEJTR 

WAJDUŠNA

Z vami ze vec kot 25 let!
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Člani Društva upokojencev 
Ajdovščina smo se na začetku 
decembra odpeljali v Toplice 
Dobrna. Pot nas je vodila mimo 
Trojan, kjer smo imeli kratek 
postanek za kavo in trojanski 
krof. Ko smo se okrepčali, se je 
pot nadaljevala proti Dobrni. 

V hotelu Vita so nas zelo lepo 
sprejeli, po namestitvi so nas 
seznanili z njihovim programom 
turističnih točk po Dobrni. Vsak 
dan smo si lahko nekaj ogledali, 
zvečer smo imeli druženja. Nismo 
pozabili na Martina, imeli smo 
martinovanje z živo glasbo, igral 

nam je naš član Lovro. Lepo 
je bilo, teden je hitro minil. V 
nedeljo smo se poslovili in v 
večernih urah smo srečno prispeli 
v Ajdovščino.

Društvo upokojencev 
Ajdovščina

Letovanje v Toplicah DobrnaObiski članov ob 
novem letu

 Objel nas je praznični čas, ko nam v trgovinah ponujajo vse 
mogoče izdelke, brez katerih enostavno ne moremo preživeti 
praznikov. Pa je res tako?

Star pregovor pravi: »V majhno 
hišico gre veliko prijateljev!« 
in tudi na Društvu invalidov 
Ajdovščina – Vipava se držimo 
tega. Zavedamo se, da nimamo 
na razpolago veliko sredstev, toda 
kjer je volja, je tudi moč in tako se 
vedno da kaj narediti.

Tudi letošnji obiski članov 
na terenu so prilagojeni Covid 
situaciji. Zahvala gre predvsem 
poverjenikom, ki vsako leto 
obiščejo naše člane, najstarejše pa 
razveselijo z majhno pozornostjo. 
Letos ste prejeli tudi Zbornik, 
ki smo ga izdali v počastitev 40 
letnice delovanja društva ( 1982-
2022) in v katerem smo na kratko 
predstavili delo zadnjih desetih 
let.

Iskrice v očeh in topel nasmeh, 
ko obiščeš člana na njegovem 
domu, ti povejo, kako je ta obisk 
poseben, kako se tega veselja ne da 
kupiti v nobeni še tako okrašeni 
trgovini.

Zahvala vsem, ki nas pokličete 
v pisarno, ko vam pošljemo 
voščilnico za osebni praznik, ko 

nam sporočite »Veste, mi je telefon 
pocingljal, pa ne znam prebrati,« 
ko nas samo pozdravite, ko hitite 
mimo pisarne …

Naj bodo prazniki veseli 
ob domači mizi, morda samo 
pozdrav sosedu ali topel stisk 
roke v bolniški sobi. Vsem Vam 
in Vašim domačim želimo v letu 
2022 veliko zdravja!

Manica Jerkič, 
predsednica DI in ožji člani
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Ajda Podgornik Valič je pevka, 
ki prihaja iz Skrilj pri Ajdovščini. 
Pravi, da je glasba njeno zdravilo. 
In to zdravilo si želi tudi deliti z 
drugimi, zato se je lansko leto, ki 

je bilo tudi za glasbenike izredno 
zahtevno, spremenila, kot pravi 
sama 'v glasbeno vilo' in je 
izpolnjevala glasbene želje svojim 
podpornikom ter podpornicam.

Ajda se je najprej petja učila na 
nižji glasbeni šoli v Ajdovščini pri 
profesorici petja Katarini Perger. 
Po desetih letih je namesto 
klasičnega petja in opere izbrala 
moderno glasbo. Glasilke je pilila 
pri Marti Zore, Lei Sirk, Martini 
Feri in Saši Lešnjek, trenutno pa 
svoj glas usposablja pri Vipavki 
Tjaši Fajdiga. Njena vzornica je 
ameriška glasbenica Eva Cassidy.

Za Ajdo je kar nekaj slovenskih 
in mednarodnih pevskih 
tekmovanj, poleg petja pa se 
ukvarja tudi z igralstvom. 
Nastopa v gledališki predstavi 
Trojanke, ki se prihodnje leto 
ponovno vrača na odre. V 
zadnjem času je združila moči s 
producentom in pevcem Alexom 
Volaskom in založbo Art Music 
Record. Nastala je pesem z zelo 

pomenljivim naslovom, sploh za 
današnji čas: Čas, da zaživiš, za 
katero je napisala tako besedilo 
kot tudi glasbo. Za skladbo je Ajda 
s snemalcem Luko Zailacom in 
fotografom Klemnom Batageljem 
posnela čudovit videospot v 
Vipavski dolini. To je že druga 
njena avtorska skladba, ki pa 
zagotovo ni zadnja.

Ajda ima željo izdati svoj prvi 
album v roku dveh let. Konec 
novembra je prijavila novo 
skladbo na Emo 2022. Držimo 
pesti, da ji uspe.

O čem poje pesem? O iskanju 
svoje poti, ko se počutimo 
izgubljeni in o tem, da ne smemo 
dovoliti, da nas strah ubije … 
mar niso to naše misli prav vsak 
dan?

Stokrat že slišana prošnja
od vseh nas, ljudi –

»Kako biti srečen? Kako naj-
ti svetlobo v temi?«

Stokrat že slišana prošnja.
Vsi v sebi nosimo plamen,

ki kot luč v nas gori.
Osvetljuje korake nam

donas samih, do skritih poti!
Pojdi tja, kjer ti srce igra!

Zdaj počni vse, kar te veseli!
Ne dovoli več, da te ubija 

strah,
zdaj je čas, da zaživiš!

Skladba je na voljo na You tubu; 
vpišete Ajda - Čas da zaživiš in že 
jo lahko poslušate.

ŽELIMO VAM LEPO DOŽIVETE 
BOŽIČNE PRAZNIKE,

V NOVEM LETU 2022 PA ČIM VEČ 
VESELIH TRENUTKOV,

ZASEBNIH IN POSLOVNIH USPEHOV, 
POZITIVNE ENERGIJE
IN PRIJAZNIH MISLI .

KRAJEVNA SKUPNOST AJDOVŠČINA

Ajda: Čas, da zaživiš

Pelhan – Zgrabi me
Zasedba Pelhan s svežo, udarno, hitro in melodično skladbo s 

pomenljivim naslovom 'Zgrabi me'!

Tudi tokrat zasedba Pelhan 
stavi na nalezljivo melodijo in 
pomenljivo ter močno besedilo. 
»Z novo skladbo 'Zgrabi me' 
se želimo dotakniti aktualne 
situacije v družbi, a hkrati 
prepuščamo vsakemu poslušalcu 
prostor, da si skladbo razlaga po 
svoje. Skratka, ne pustimo se 
zgrabiti in ne ugrabiti nikomur 
in ničemur razen svobodi,« so 
povedali fantje v svojem sporočilu 
za javnost.

Za novo skladbo so posneli tudi 
videospot na čudoviti lokaciji 
na Nanosu in s prostranim 
ambientom še vizualno 
izpostavili pomen svobode. V 
novem videospotu je očitno, 
da je zasedbo skupine Pelhan 
ajdovska burja v zadnjem času 
dodobra prevetrila. Po novem 
namreč delujejo kot trio v sestavu: 
Simon Mislej - bobni, Aleš Pelhan 
- vokal, Matej Likar – bas.

Fotografija: Miha DolencPredstava praznični Ulaluuu in 
nagovor Dedka Mraza - na spletu

Vabljeni k ogledu humorne 
praznične predstave za vse 
generacije v izvedbi Miškinega 
gledališča, ki bo na ogled 30. 
decembra od 18.00 dalje, na FB 
strani Mladinski kulturni center 
Hiša Mladih Ajdovščina.

Volk je pravljični lik, ki je doma v 
skoraj vseh pravljicah sveta.Vsako 
leto napiše Dedku Mrazu pismo, 
a kaj, ko se pri njem pismonoša 
nikoli ne ustavi, saj se boji, da ga 
bo požrl. Tako pismo nikoli ne 

pride do dobrega moža, volk pa 
vsako leto ostane brez darila.Zato 
letos za pomoč zaprosi otroke in 
si zaželi prav posebno željo.Za 
en dan, bi rad v vseh pravljicah 
sveta nastopal kot prijazni volkec, 
ki ga imajo vsi radi.Zaželi si, da 
bi z babico zavijal darila in krasil 
jelko, pomagal Rdeči kapici delati 
snežaka, s sedmimi kozlički 
plesal rokenrol, z mamo kozo 
srkal čaj in se kepal z lovcem.
Želja se mu za en dan uresniči, a 

kaj, ko zaradi tega nastane velika 
pravljična zmešnjava.Kako bo 
volk za en dan postal volkec 
in s tem vse pravljice obrnil na 
glavo, si oglejte v novi humorni 
predstavi na kvadrat.

Predstava je namenjena 
otrokom od 3. leta naprej. 
Povezava bo objavljena 30. 
decembra ob 18.00 na FB strani 
Mladinski kulturni center Hiša 
mladih Ajdovščina. Ogledali 
si jo boste lahko do vključno 
31. decembra, do 24.00 ure. Po 
predstavi bo otroke nagovoril 
Dedek Mraz. Lepo vabljeni k 
ogledu. 

V upanju, da se bomo lahko 
kmalu spet družili v kulturnih 
domovih in trgih, vam MKC 
Hiša mladih Ajdovščina želi 
veliko srčnih trenutkov v mesecu 
veselja in vse dobro v letu, ki je 
pred nami.

Ostanite zdravi!
Ekipa MKC 

Hiša mladih Ajdovščina
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Kot vsako letos smo se tudi 
letos priključili simpatičnim 
akcijam obdarovanja otrok – Trije 
zimski botri in Božiček za en dan, 
obenem pa organizirali še nekaj 
lastnih akcij za veselje naših otrok. 
Skupno nam je uspelo obdariti 
kar 186 otrok iz družin s šibkim 
socialno-ekonomskim položajem, 
za kar gre velika zahvala tudi 
vsem vam, ki ste akcije podprli 
z odprtim srcem. Obenem se 
zahvaljujemo tudi lokalnim 
podjetjem in posameznikom, 
ki so svojo podporo našemu 
poslanstvu izkazali z velikodušno 
finančno donacijo, s katero bomo 
nedvomno lahko uresničevali 
želje otrok po brezskrbnem 
otroštvu še naprej. Hvala!

Igrivo otroštvo smo omogočili 
tudi otrokom na dveh počitniških 
delavnicah, ki so potekale v 
stari šoli v Stomažu. Otroci so 
pod mentorstvom Tjaše Troha 
ustvarjali praznične voščilnice za 
vse najbližje in piškotke za ptice, s 
katerimi bodo poskrbeli, da ptice 
v zimskem času ne bodo lačne. 
Zahvaljujemo se KS Stomaž za 
pomoč pri organizaciji delavnic 
za otroke, ki so potekale celotno 
leto. 

V sredo, 8. decembra, smo 
obiskali dijake gimnazije in 
srednje ekonomske šole Srečka 
Kosovela v Sežani, z namenom, 
da jim predstavimo prostovoljsko 
delo kot eno izmed možnosti za 
krepitev podjetniške kompetence. 

Na dvourni delavnici z naslovom 
Kako lahko s prostovoljstvom 
polepšam svet? smo dijakinjam 
predstavili delo v prostovoljski 
organizaciji ter podrobneje 
opisali, kako je prostovoljsko 
delo urejeno v našem društvu. 
Raziskovali smo prednosti 
in slabosti prostovoljstva ter 
razmišljali, kaj prostovoljce 
pravzaprav motivira k opravljanju 
družbeno koristnega dela. 

V drugem delu našega 
ustvarjalnega srečanja smo 
spregovorili o kompetencah - 
kako lahko s prostovoljskim 
delom izrazimo svoje talente 
in interese, se vključujemo v 
dejavnosti, ki so nam všeč, s tem 
pa pridobivamo veliko novega 
znanja, veščin, vez in poznanstev 
ter navsezadnje tudi izkušenj, s 
katerimi lažje nastopimo na trgu 
dela. Naredili smo tudi akcijski 
načrt za prostovoljske akcije kot 
odgovor na različne družbene 
izzive. Srečanje je nastalo v okviru 
projektaPODVIG – Krepitev 
kompetence podjetnosti in 
spodbujanje prožnega prehajanja 
med izobraževanjem in okoljem 
v gimnazijah, ki ga vodi Zavod 
RS za šolstvo. Projekt je namenjen 
dijakom srednjih šol, zato zelo 
lepo vabimo lokalne srednje 
šole, da nas kontaktirate za več 
informacij – z veseljem obiščemo 
tudi vas!

14. decembra smo slovesno 
zaključili študijski krožek 
Vivakreativa, ki ga je izvajala 

naša prostovoljka Taša Turk, 
dipl. slikarka, v Pristanu v 
Vipavi. Študijskega krožka se je 
vsak teden udeležilo okrog deset 
udeležencev, ki so se prepuščali 
svoji domišljiji in ustvarjali 
čudovite risbe. S postavitvijo 
razstave smo počastili njihovo 
prizadevanje in jim v pohvalo 
podelili tudi priznanja. Posebno 
zahvalo je prejelo tudi strokovno 
osebje Pristana za sodelovanje 
in pomoč pri organizaciji 
ustvarjalnih srečanj v njihovih 
prostorih. Razstava likovnih 
del stanovalcev Pristana bo 
na voljo do 14. januarja 2022 
in je namenjena obiskovalcem 
stanovalcev ter zaposlenim 
Pristana. 

Dan kasneje smo se 
udeležili slovesnega srečanja 
predstavnikov invalidskih in 

humanitarnih organizacij v Brdu 
pri Kranju, kjer smo prisluhnili 
uvodnemu nagovoru gospe 
Nataše Sorko z Nacionalnega 
foruma humanitarnih organizacij 
Slovenije ter besedam predsednika 
RS Boruta Pahorja. Predsednik 
je izrekel zahvalo vsem, ki si tudi 
v teh turbulentnih, z epidemijo 
prežetih časih, prizadevamo za 
boljši jutri številnih družin. 

Tale prispevek bi radi zaključili 
z iskreno zahvalo vsem našim 
prostovoljcem, podpornikom, 
sodelavcem, donatorjem, dobrim 
ljudem in seveda udeležencem 
naših programov, ki nam 
pomagajo uresničevati naše 
poslanstvo. Vsem bralcem želimo 
doživete, mirne in zdrave božične 
praznike ter spočit in navdiha 
poln korak v novo leto. Srečno! 

Sara Bone

Iz Salona pohištva Nova oprema d.o.o.

Vam zelimo lepe in mirne praznike,
v letu 2022 pa

obilo srece,
medsebojnega razumevanja

in zdravja.

kolektiv Salon Nova oprema d.o.o.

Salon NOVA OPREMA v sodelovanju s 
podjetjem Alpes d.d. in Žakelj d.o.o.

Salon nova oprema d.o.o.
 PE Vipava, Goriška 21
 tel: 05/366-41-60
 PE Jelšane, Jelšane 7,
 tel: 05/711-83-60

PE Nova Gorica t. +386 (05) 333 40 77

PE Postojna       t. +386 (05) 726 21 96
PE Koper            t. +386 (08) 205 65 37

www.megaterm.si

Veseli december s prijatelji mladine
 December smo preživeli z otroki, mladimi ter mladimi po duši.

Miklavž v DSO Ajdovščina
 Leto se je prehitro obrnilo naokoli in spet je tu praznični 

december, ampak vseeno malo drugačen zaradi vseh ukrepov. 
Ne glede na vse pa je to še vedno čas adventa, čas pričakovanj, 
upanja in obdarovanj.

Z decembrom je vstopil k nam prvi 
sveti mož Miklavž. Tudi letos je obiskal 
stanovalce Doma starejših občanov 
Ajdovščina - v spremstvu dveh angelov 
in parkeljna. S stiskom roke in prijazno 
ter toplo besedo je pozdravil prav vse 

stanovalce in jih tudi obdaril.
Zvoki božičnih pesmi, ki so zazveneli 

izpod strun kitare, pa so jim pričarali 
pravo veselje ter iskrivost v očeh in 
upanje. To so bili trenutki spomina na 
njihovo otroštvo.

Večer je minil v veselem pričakovanju 
in toplem vzdušju … nato pa se je sv. 
Miklavž s svojim spremstvom poslovil 
in v njihovih srcih pustil nepozaben 
spomin na ta večer.

Ksenija Blazetič



KULTURA         24
Četrtek, 23. december 2021 • številka: 237

Že nekaj časa je minilo od 
umetniškega dogodka Lone 
Verlich, vtisi pa ostajajo. Modra 
ženska je premiero doživela 
letošnjega oktobra v prostorih 
posestva Guerila na Planini, 
prvo ponovitev konec novembra 
v Dvorani prve slovenske vlade 
v Ajdovščini, prihodnje pa se 
premikajo v bolj zdrave čase. 
Polona Ličen oziroma Lone 
Verlich je svoje umetniško delo, ki 
ga »upodablja na platnu, ubesedi 
v poeziji in izraža v melodiji«, 
predstavila ob sodelovanju svojih 
umetniških prijateljev. Scenarij 
za čutno umetniško zgodbo je 
sestavila Anja Kovšca Kosovel. 

Glasbeno kuliso so ustvarjali 
Lado Jakša, Polona in Oskar 
Ličen ter Damjana Golavšek, 
odrsko plesno pravljico pa Aja 
Franca. Skozi dogodek so se 
odvrteli filmi o nastajanju Lonine 
umetnine, katerih avtor je Jon 
Ličen. Dogodek je interpretativno 
povezal Peter Avbar, tehnično 
organizacijska dela pa sta opravila 
David Ličen in Oton Marc. 

Modra ženska je osrednji motiv 
nekaterih likovnih del iz zadnjega 
cikla umetnice Lone Verlich. 
Rodila se je tik pred obdobjem 
koronavirusa, razcvet pa doživela 
»sredi kaotičnega obdobja 
koronskih karanten«. Nastala je 

iz figure - keglja, osrednjega lika 
prejšnjega umetničinega cikla na 
temo človeka, ki je manipuliran 
z mislimi in dejanji drugih. 
Figura keglja se je preobrazila 
najprej v žensko figuro, ta pa 
v Modro žensko, ki prinaša 
sporočilo upanja, miru, sočutja, 
pooseblja vse dobro. Modra 
ženska v nadaljevanju zgodbe 
dobi rdeče srce, ki simbolizira 
toplino, prijaznost, solidarnost: 
»Začnimo z majhnimi koraki: 
če v svojem vsakdanu človeku 
namesto pikre opazke namenim 
prijazno besedo, sem mu podarila 
srce…« 

Zgodba o Modri ženski, ki 
potuje tja, kamor jo vodi srce, je 
dobra, prijazna zgodba z močnim 
sporočilom o upanju, miru in 
sočutju. »Moja želja je, da bi 
se ljudje med seboj spoštovali, 
upoštevali in ne obsojali, čeprav 
imamo različne poglede na svet. 
Strpnost med ljudmi ustvarja 
posebno vez, ki je lahko močnejša 
od zla,« sebi in nam želi umetnica. 

Polonina, oziroma Lonina 
likovna dela si lahko ogledate 
v sklopu letne razstave članov 
društva Lična hiša.

Galerija Lična hiša 

Razstava članov društva 

V galeriji Lična hiša v Ajdovščini 
je od sobote 11. decembra na ogled 
že tradicionalna letna razstava 
članov društva Lična hiša . Na 
razstavi svoje najnovejše letošnje 
stvaritve razstavljajo: Alina 
Asberga Nabergoj, Ana Maraž, 
David Ličen, Dolores Trošt, 
Jon Hatfull, Katja Sarkič, Lona 
Verlich, Marta Jakopič Kunaver 

in Primož Fučka. To je sedma, 
zadnja razstava, načrtovana 
za letošnje leto. V društvu že 
načrtujejo razstave za leto 2022.

Člani društva bodo veseli 
vašega obiska razstave, ki si jo 
je možno ogledati vse do 29. 
januarja 2022. Za ogled razstave 
je potrebno izpolnjevati PCT 
pogoj.                           Niko Ličen

Naša BILKA ima liste 
treh različnih barv: rdečega, 
rumenega, modrega in enega 

nevtralnega. Če želite sodelovati 
v izzivu, si izberite eno barvo, 
znotraj katere imate vnaprej 
določene tri različne teme. 
Preberite tri knjige, ki se 
navezujejo na predlagane teme, 
in četrto knjigo, ki ima platnico 
v izbrani barvi.Knjiga lahko o tej 
temi govori, se nanjo navezuje ali 
jo ima omenjeno v naslovu. Nekaj 
bralnih predlogov smo za vas že 
pripravili knjižničarji v obliki 
bralnih paketov, seveda pa si 
knjige lahko tudi sami poljubno 

izberete.
V vseh naših enotah in na 

naši spletni strani so dostopne 
zgibanke, v katere vpišete naslove 
prebranih knjig. Zgibanke lahko 
oddate knjižnici ali pa nam jih 
pošljete po elektronski pošti. Vse 
sodelujoče ob koncu izziva čaka 
manjše presenečenje.

Vabljeni, da se nam pridružite 
in si z BILKO obarvate dolge 
zimske večere. 

Viktorija Kante

BILKA – Bralni Izziv Lavričeve 
Knjižnice Ajdovščina

 V Lavričevi knjižnici smo sredi decembra začeli z novim bralnim projektom, ki smo ga 
poimenovali BILKA. Je bralni pa tudi barvni izziv Lavričeve knjižnice, namenjen vsem starostnim 
skupinam.

 Modra ženska in rdeče srce
Ajdovska umetnica Polona Ličen, ki ustvarja pod psevdonimom Lone Verlich, si je za 

predstavitev svojega dela zamislila poseben več-žanrski umetniški dogodek. »To ni razstava. To 
je nekaj drugačnega, nekaj za dušo, za srce.« Ikonična Modra ženska pooseblja vse dobro in nosi 
sporočila upanja, miru, sočutja.

Nadgrajen zunanji 
knjigomat

 V osrednji knjižnici smo nadgradili zunanji knjigomat oz. 
vračalnik knjig za 24-urno vračanje izposojenega knjižnega 
gradiva. V obstoječi vračalnik je bil vgrajen nov modul s 
sortirnim mehanizmom, ki vrnjene knjige – po novem usmeri 
v enega od treh sortirnih košev.

Doslej so knjige padale v en sam 
koš (boks), zato se je zgodilo, da 
so ob konicah nakopičene knjige 
zaustavile vračalnik. V takšnem 
primeru knjig ni bilo več mogoče 
vračati. Ker so odslej vrnjene 
knjige porazdelijo v tri koše, se 
praviloma ne bi smelo zgoditi, da 
bi se napolnili do takšne mere, da 
bi se zunanji knjigomat zaustavil. 

Sortirni mehanizem ločuje 
vrnjeno gradivo na knjige za 
odrasle in knjige za mladino, 
tretji koš pa sprejema rezervirane 
knjige, cd-je, dvd-je in ostalo 
gradivo. To je v veliko pomoč 
knjižničarjem, ki morajo vrnjeno 
gradivo znova postaviti na police. 

Najbolj pomembno je, da knjige, 
ki so označene kot rezervirane, 
lahko knjižničarji takoj predajo v 
predal, kjer počakajo naročnika. 
Še posebej v času karantene je 
bilo iskanje rezerviranih knjig 
v kupu vrnjenega gradiva, to 
je bilo preloženo trikrat pred 
vnovično postavitvijo na police, 

zelo zamudno. 
Uporabniki vračalnika na 

zunaj ne opazijo nobene razlike, 
tudi v zunanjem videzu ni 
spremembe, saj smo obdržali 
isto masko z ilustracijo Davida 
Lična. Naj dodamo, da je v času 
epidemije zunanji knjigomat 
odličen tehnološki pripomoček, 
ki omogoča ločevanje poti 
vračanja gradiva od izposoje. 
Pomemben je tudi zato, ker lahko 
član vrne izposojeno gradivo, ne 
da bi vstopil v knjižnico. Zaradi 
prednosti je Lavričeva knjižnica 
nakup vračalnika predlagala 
tudi Občini Vipava za vgradnjo 
v knjižnico v Vipavi. 
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Knjižnici v Vipavi in Podnanosu 
odprti dlje časa

Od 1. decembra 2021 je 
knjižnica v Vipavi odprta pet dni 
v tednu v skupnem obsegu 28 ur 
na teden in sicer od ponedeljka do 
četrtka od 11. do 17. ure, v petek 
od 11. do 15. ure. Knjižnica v 
Podnanosu pa poslej odpira svoja 
vrata dvakrat v tednu v obsegu 10 
ur na teden - v torek od 9. do 14. 
ure in v četrtek od 13. do 18. ure. 

Podaljšanje odprtosti za 
uporabnike in nadgraditev javne 
službe ne bi bila mogoča brez 
dodatnega finančnega vložka 

občine Vipava, ki je z rebalansom 
proračuna odobrila dodatno 
zaposlitev strokovnega delavca 
(bibliotekarja). 

Posodobitev bo obogatila 
dejavnost in dvignila njeno 

kakovost na območju občine 
Vipava. Je tudi odgovor na 
razvojne in družbene spremembe 
v lokalni skupnosti ter na dejstvo, 
da storitve knjižnice v Vipavi (in 
tudi Ajdovščini) na novo koristi 
okoli 150 študentov Fakultete za 
zdravstvene vede. 

Pomembno je dodati, da so 
spremembe skladne z ostrejšimi 
pogoji, ki jih prinaša prihajajoči 
novi pravilnik o knjižničarski 
javni službi (v sprejemanju). 

Dogajanje v CIRIUS Vipava

Mednarodni dan invalidov

Invalidnost je koncept, 
ki se nenehno spreminja. 
Združeni narodi so razglasili 3. 
december za mednarodni dan 
invalidov, z namenom, da bi v 
širši družbi spodbudili boljše 
razumevanje problematike, 
povezane z invalidnostjo, s 
temeljnimi pravicami invalidov 
in z vključevanjem invalidov v 
družbo. Pomembno se je zavedati, 
da je invalidna oseba enakopravni 
in enakovredni člen družbe, ki 
lahko prispeva in hkrati bogati 
politično, družbeno, gospodarsko 
in kulturno življenje.

V CIRIUS Vipava smo želeli 

ta dan narediti drugačen od 
običajnih. Pripravili smo sklop 
štirih delavnic, v katerih smo 
preizkušali, kakšne omejitve 
prinašajo različne vrste 
invalidnosti. Rezultat delavnic 
so tudi zastave, ki so likovno 
spregovorile o tej temi. Upamo, 
da jih mimoidoči opazijo in 
spoznajo njihov pomen.

Prepričani smo, da taki dogodki 
v ljudeh razbijajo predsodke, 
približajo svet invalidnosti 
običajnemu življenju in nudijo 
možnost povezovanja.

G. G.

Goče

Adventni venčki (tudi 
letos) malo drugače

Advent je čas veselega 
pričakovanja in priprave na 
Božič, ki pa ga bo že drugo leto 
močno zaznamoval koronski 
val. Krajevna skupnost Goče 
je namesto tradicionalnega 
družabnega izdelovanja venčkov 
svoje sokrajane že drugo leto 
zapored spodbudila k ustvarjanju 
na svojem domu. Krajani so bili 
povabljeni, da si v četrtek, 25. 
novembra, v prostoru krajevne 
skupnost izberejo material za 
izdelavo venčka. 

Dolgi večeri so priložnost, 
da si vzamemo vsaj nekaj 
trenutkov zase ter se umaknemo 
pred vsakodnevnim vrvežem. 
Polepšali smo si jih z adventnimi 

venčki, ki v domove prinašajo 
svetlobo in toplino, prižig prve 
sveče pa je bil prav poseben. 
Prejete fotografije čudovitih 
izdelkov potrjujejo, da se vse 
simbolike zavedamo in radostno 
pričakujemo božične praznike. 

Anja Godnič

Pogled v vesolje
V času, ko so nas obiskovali 

dobri možje, smo na Društvu 
upokojencev Vipava organizirali 
predavanje 'Sonce in sončni 
sistem' v sodelovanju z gostiteljem 
OŠ Draga Bajca Vipava in 
Astronomskim društvom 
Nanos. Gospod Jože Rutar nam 
je na zanimiv način predstavil 
pričakovane teme: - Sonce in 
sončni sistem, - lego Sonca v naši 
Galaksiji, - nastanek in zgradba 
Sonca, - čas in hitrost gibanja 
planetov okrog svoje osi in okrog 
Sonca, - sončni in lunin mrk, - 
oddaljenost planetov od Sonca, 
- sončeve pege, zakaj nastanejo, 
njihova velikost, ki je lahko večja 
od našega planeta, - sončni mrk, - 
čaščenje boga Sonca pri različnih 
kulturah v starem veku. 

Naštete teme in pojave so 
spremljale čudovite fotografije. 
Želeli pa smo si ogledati nebo 
tudi skozi teleskop, pa nam 
vreme to ni dopustilo. Zato nam 
je bilo s posebnim programom 

predstavljeno na platno to, kar 
bi lahko v živo videli na nočnem 
nebu.

Ali ste vedeli, da ima Luna 
hribovje tudi do 2000 m visoko ali 
da se ob prenosu izbruhov sonca, 
tako imenovanih protuberancah, 
slišijo lepi zvoki?

Vesolje ima svoj red. 
Znanstveniki se trudijo pridobiti 
iz vesolja čim več informacij, kar 
jim tudi uspeva. Mi pa premalo 
poskrbimo za svoj planet tako, da 
bi ga čim manj onesnaževali in s 
tem naredili veliko uslugo vesolju 
in posredno tudi sebi.

Nekatere naše upokojenke so 
pripeljale na predavanje svoje 

že šoloobvezne vnučke, ki so 
predavanje nemoteno spremljali 
slabi dve uri. To pomeni, da 
je bilo predavanje kvalitetno 
pripravljeno in zanimivo za vse 
generacije.

V naslednjem letu, v kolikor 
nam bo situacija dopuščala, bi 
organizirali še piknik, na katerem 
bi vključili tudi pogled v nebo 
skozi teleskop.

Za izvedbo predavanja se 
zahvaljujemo tako predavatelju 
Jožetu Rutarju, kot gostitelju OŠ 
Draga Bajca Vipava.

Mirjam Graovac, 
predsednica DU Vipava
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Božiček obdaroval otroke ob cesti
December je čas pričakovanja. 

Kristjani pričakujemo za Božič 
v jaslih Jezusa, otroci pa že 
na začetku meseca dobrega 
Miklavža in pozneje še Božička 
ali celo Dedka mraza. V teh časih, 
ko nas napadajo virusi na vsakem 
koraku, je zbiranje in druženje 
v zaprtih prostorih tvegano za 
okužbo, zato se je Božiček letos 
odločil, da obišče otroke malo 
drugače. S svojo zvesto vprego 
se je zapeljal po Kožmanih ter 
po ulicah Žapuž, kjer so ga ob 

cesti čakali otroci. Vsakemu je 
podaril komplet orjaških kred za 
ustvarjanje po cesti, pa še nekaj 
drobnih pozornosti. Vedel je, da 
je za zdravje otrok pomembno 
druženje z vrstniki na zraku ter 
izražanje svojih idej na asfaltu.

Med potjo je še zaželel vesele 
praznike in veliko zdravja v 
novem letu 2022, ki prihaja. V 
upanju, da bo prihodnje leto 
boljše, je še pomahal v slovo.

Aleš Brecelj



ŠOLSKA        26
Četrtek, 23. december 2021 • številka: 237

V teh letih smo obravnavali 
različne teme (oprema gornikov, 
Jakob Aljaž in vzponi na Triglav, 
Simon Gregorčič in pesmi o 
gorah), s poljudnoznanstveno 
literaturo smo spoznavali razliko 
med gričem, hribom in goro. Ta 
dogodek smo uspešno izvedli 
tudi v lanskem šolskem letu, ko 
so učenci na daljavo sodelovali pri 
projektu preko aplikacije padlet, 
kjer so na zid obešali fotografije ali 
risbe osvojenih vrhov. Za letošnjo 
temo smo izbrali planinske poti. 
Spoznali smo, da so te poti nastale 
že v preteklosti zaradi različnih 

vzrokov, med katere sodijo paša 
živine, nabiranje zelišč, lov, 
iskanje rude, oglarjenje … Gorski 
prelazi so omogočali izmenjavo 
dobrin, tam so se izoblikovale 
trgovske poti in vzporedno z 
njimi tudi poti v gorah. 

Planinske poti so označene z 
markacijami. Prva markirana 
pot v naših Alpah je nastala leta 
1879. Glavno in najpomembnejše 
označevanje planinskih poti 
se je začelo z ustanovitvijo 
Slovenskega planinskega društva 
leta 1893. Vsako leto markacisti na 
planinskih poteh opravijo veliko 

ur prostovoljnega dela. Poleg 
obnavljanja markacij pomagajo 
pri zaraslih poteh, oznakah, 
popravljajo ali zamenjujejo 
jeklenice, kline, dotrajane 
kažipote …

Med pogovorom smo spoznali, 
da moramo v gore oditi telesno 
pripravljeni in s potrebno opremo 
(čelada, rezervna oblačila, 
svetilka, zemljevid, nožiček, vrv, 
hrana, mobilni telefon …). Pred 
odhodom moramo preučiti pot, 
se pozanimati o njeni zahtevnosti, 
prehodnosti in označenosti, 
vremenski napovedi. Potrebno je 

obvestiti domače o naši smeri in 
predvidenem času vrnitve. Mlajši 
v gore ne smejo sami, tja lahko 
gredo s starejšimi spremljevalci 
(starši, sorodniki, društva in 
drugi).

Ob obeleženju mednarodnega 
dneva gora je nastal plakat, 
na katerega so učenci zapisali 
markirane planinske poti v naši 
okolici in so jih že prehodili s 
starši in drugimi družinskimi 
člani. Plakat visi na panoju 

pred šolsko knjižnico. Učenci 
so si še ogledali leposlovno in 
poljudnoznanstveno literaturo na 
temo alpskega sveta, ki jo hrani in 
izposoja naša knjižnica.

Več o projektu si lahko 
preberete na spletnem naslovu: 
ht t ps : //w w w. a lp c onv.or g /
s l /domac a-s t ra n /projek t i /
festival-brati-gore/

Izidora Černigoj 
in Nataša Markič 

Ljudska univerza Nova Gorica

SVETLA STRAN UČENJA
BREZPLAČNA OSNOVNA ŠOLA ZA ODRASLE 

Na Ljudski univerzi Nova Gorica (LUNG) lahko brezplačno   
  dokončate OSNOVNO ŠOLO ZA ODRASLE.

Pridite k nam v januarju 2022, da skupaj uredimo VPIS! 

Imamo odlične in prijazne učitelje, posvetimo se vsakemu posebej.
Zaupajte vase in nas pokličite na 05 335 31 04 ali pišite na 
agnes.tomazincic@lung.si. 

Skupaj nam bo uspelo!
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Brati gore 2021
 Mednarodni projekt 'Brati gore', v katerem sodelujejo alpske države, smo v šolskem letu 

2021/2022 že šestič izvedli na OŠ Danila Lokarja Ajdovščina. Letos v njem sodelujejo učenci 4. 
BC OPB in šolska knjižničarka Nataša Markič. Projekt daje priložnost, da z različnimi partnerji, 
ki jih povezuje alpski prostor, organiziramo dogodke, posvečene praznovanju alpske literature, 
jezikov in kulture.

Zlato za šturski kemijski poskus
 V petek, 10. decembra 2021, je preko videokonferenčne platforme ZOOM potekalo državno 

tekmovanje iz kemijskega poskusa za osnovne šole, ki ga je organizirala Gimnazija Moste.

Tekmovanja sta se udeležili 
tudi učenki Anisa Likar Ivanov 
in Mila Škrlj iz 9. razreda naše 
šole. Anisa in Mila sta za odlično 
praktično izvedbo poskusa, 

kvalitetno razlago ter uspešen 
zagovor inovativnega in vsebinsko 
zaokroženega poskusa pod 
naslovom 'Z jajčnimi lupinami 
do prehodne trdote vode' prejeli 

zlato priznanje!
Kemijske reakcije in procesi, 

ki sta jih učenki izvedli pri 
nagrajenem poskusu, potekajo 
tudi v naravi. Opomnili sta 
na velik problem, ki ga v 
gospodinjstvu in industriji 
povzroča trda voda. Pri poskusu 
sta v vodi z uvedenim ogljikovim 
dioksidom raztapljali kalcijev 
karbonat.

Ponosni smo, da sta naši 
učenki, Anisa in Mila, prejeli 
zlato priznanje. Naj ju veselje 
do eksperimentiranja vodi skozi 
izzive raziskovanja še naprej.

Jelka Sorta, 
mentorica

V novem letu preskočite vse ovire in se nam 
pridružite!
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Naša življenja so lepša in 
bogatejša, če smo drug z drugim 
prijazni, sprejemajoči, odprti, 
strpni in prijateljski. Vse naštete 
lastnosti se najprej razvijajo v 
krogu družine in prijateljev, 

kasneje v vzgojno-izobraževalnih 
ustanovah in širšem okolju, 
saj zdrava skupnost neguje 
medosebne odnose, razvija 
skupne potrebe in strmi k 
skupnim ciljem. Kljub hitremu 
razvoju življenja, internetni 
komunikaciji,  socia lnim 
omrežjem in dostopnosti, ostajajo 
učenci vedno bolj izolirani, z 
manj osebnimi stiki in včasih 

skorajda nestrpni. V ospredje 
prihajajo potrebe posameznika in 
zadovoljitev lastnih želja. Pri tem 
se vedno manj ozirajo na druge in 
jim je vseeno, ali so na poti do cilja 
koga užalili, prizadeli. Da bi bilo 

takega vedenja manj, se je treba 
z učenci veliko pogovarjati, brati 
in razmišljati. Prav zato smo se 
na OŠ Danila Lokarja Ajdovščina 
odločili za sodelovanje v projektu 
Izobraževalnega centra Eksena.

V skupini 4 BC OPB smo 
se odzvali njihovemu vabilu 
ter sodelovali v projektu ob 
mednarodnem dnevu strpnosti 
z naslovom Dan za strpnost in 

prijateljstvo. Razpisana tema 
projekta Z drugimi ravnaj tako, 
kot si želiš, da drugi ravnajo 
s tabo je tako obsežna, da 
smo ji v podaljšanem bivanju 
namenili več časa.O prijateljstvu, 
dobrodelnosti, stereotipih in 
strpnosti smo se pogovarjali v 
mesecu oktobru in novembru. 
Učenci so si v šolski knjižnici 
ogledali razstavljene knjige na 
izbrano tematiko, ki glede na 
starostno stopnjo izobražujejo in 
osveščajo. Skupaj smo prebrali 
knjigi Prostor na skali dveh tujih 
avtorjev Kate in Jol Temple ter 
Tu blizu živi deklica slovenske 
avtorice Ide Mlakar Črnič. Obe 
knjigi sta bili izbrani z namenom 
učencem pokazati, da v naši 
bližini živijo ljudje, ki nimajo 
vseh dobrin, vseeno pa so del 
naše skupnosti in prav je, da se 
jim pomaga. Preko vsebine ene 
in druge knjige so učenci spoznali 
in razumeli lastna dejanja, ki 
niso vedno prijazna in strpna do 
sovrstnikov. Problemska in včasih 

celo tabujska literatura nujno 
terja pogovor o prebranem, saj le 
tako učenci razumejo vsebine in 
rušijo stereotipe. 

Izvedene so bile še druge 
dejavnosti: ogled kratkih 
videofilmov o beguncih in 
življenju azilantov, risanje 
različnih ljudi ter likovno 
ustvarjanje po prebranem 
odlomku iz knjige Franceta 
Bevka Pastirci. Ob tem so nastali 
trije večji plakati, na katerih 
so z barvitostjo doprinesli k 
sporočilni vrednosti, in več 

likovnih del v mešani tehniki. 
Vsa dela so razstavljena na 
hodnikih šole. Ob zaključku vseh 
dejavnosti so učenci sošolcem 
in prijateljem na pisane oblačke 
oblikovali pozitivne povedi, ki 
vključujejo sovrstnike in dobre 
želje. S projektom in aktivnostmi, 
povezanimi z njimi, smo želeli 
vzpodbuditi in ozavestiti 
razmišljanje učencev o dogajanju 
v njihovi neposredni bližini in 
odnosu do drugih ljudi.

Izidora Černigoj 
in Nataša Markič

Na dan slovenske hrane, 19. 
11. 2021, je na naši šoli zadišalo 
iz šolske kuhinje že navsezgodaj. 
Prijeten vonj je spremljal učence 
vse do mehurčkov, kjer so se zbrali 
in po opravljenem samotestiranju 
začeli dan s tradicionalnim 
slovenskim zajtrkom. Zajtrk je 
bil sestavljen iz kruha, surovega 
masla, medu, mleka in jabolk. 
Vsa živila za TSZ so bila iz 
lokalnega okolja, kar so učenci 
tudi pohvalili.

Po zajtrku so se učencem preko 
platforme ZOOM pridružili 
gostje.

Devetošolci so imeli posebno 
čast, saj jih je preko zooma 
nagovoril župan Tadej Beočanin. 
Poudaril je, da je za odraščajoče 
otroke zelo pomemben krepak 
in zdrav zajtrk. Le tako bomo 
bolj pripravljeni na dnevne 
izzive ter se razvijali v mlade in 
zdrave osebe. V naši Vipavski 
dolini imamo odlične pogoje za 
zdravo in varno pridelavo hrane: 
rodovitno zemljo, čist zrak, veliko 
sonca in ozaveščene ljudi. Zato 
nam je svetoval, da posegamo 
po živilih slovenskega izvora, 
še bolje pa po živilih lokalnih 
pridelovalcev (zapis Ana Mlakar 
Furlan). 

Osmošolci so po tradicionalnem 
slovenskem zajtrku gostili 
gospo Kristino Brovč Jelušič 
iz NIJZ OE Nova Gorica. Naše 
učence je prijazno nagovorila in 
spregovorila o pomenu zajtrka in 
zdrave prehrane nasploh. Zajtrk 
nam da potrebno energijo za ves 
dan, če se le da, naj ga popestri 
tudi kos sezonskega sadja. Pot 
od pridelovalca do odjemalca pa 
naj bo čim krajša (zapis Martina 

Makovec in Petra Rodman). 
Učenci šestih in sedmih 

razredov so med zajtrkovanjem 
poslušali pripovedovanje gospe 
Nevenke Vidmar o tem, kaj so 
jedli včasih. Učiteljica Polona 
Mohorčič je ob tem zapisala: 
Učencem 7. c je bilo zanimivo 
dejstvo, da so vsak dan jedli 
kruh in pili kavo. Nekateri 
učenci so povedali, da so tudi 
sami pri babicah poskušali kavo 
iz proje. Bili pa so presenečeni 
nad dejstvom, da so včasih jedli 
salamo samo enkrat na teden. 
Moram še dodati, da so učenci 
pojedli prav vse, kar so dobili za 
zajtrk. Povedali so, da so jabolka 
zelo dobra.

Učenci četrtih in petih razredov 
ter njihove razredničarke z 
ravnateljico so 'v goste, na ekran' 
povabili gospoda Dušana Česna 
s Planine. Njegovo doživeto 
pripovedovanje o zajtrku 
v njegovem otroštvu nas je 
popeljalo v čas, ko so še pri vsaki 
domačiji pridelovali hrano čez 
vse leto. Sadovnjaki, polja, njive 
in vrtovi so bili polni dobrot in 
to je zelo pomembno, je poudaril 
gospod Dušan. Doma pridelana 
hrana je bolj zdrava, ekološka, pot 
od predelave do mize je kratka. S 
tem zagotavljamo svežino.

Po mleko je hodil k sosedovim 
in nemalokrat se mu je 'čutarica' 
prevrnila, pa ga je morala 
mama spet poslati ponj. Preko 
ekrana nam je pokazal 'pinjo' 
za izdelovanje masla in okrašen 
model, v katerega so dali maslo, 
da je dobilo obliko in rožni 
vzorec. Pri končnem izdelku smo 
vsi ostrmeli.

Jabolka so bila pri zajtrku 

vedno na mizi. Ker so kot vsi 
otroci zjutraj radi pospali in se je 
potem mudilo v šolo, so z njimi 
napolnili žepe in odhiteli. Sedaj 
vemo, da si je potrebno vzeti čas 
tudi za zajtrk in dobrote v miru 
pojesti (zapis Andreja Margon).

Učencem 1. triade se je 
po zajtrku preko ZOOM-a 
pridružila gospa Damjana Marc 

iz ZD Ajdovščina. Pogovarjali 
so se o zdravem zajtrku, ki naj 
vključuje tudi sadje kot bogat vir 
vitaminov. Prvi jutranji obrok da 
telesu energijo za učenje in igro. 
Skupaj so zapeli pesmico Na 
zdravje zdravju avtorice Jožice 
Randl Marc.

Tradicionalno slovensko 
kosilo

TSZ je v šolski kuhinji sledilo 
tudi tradicionalno kosilo. 

Sestavljali so ga jota iz kislega 
zelja, vipavski štruklji in sočni 
kaki. 

Vonjave po joti pa so se prvič 
po šoli širile že par dni prej. In to 
z angleškim pridihom. V sredo, 
17. 11. 2021, so učenci v okviru 
angleško-kulinaričnega krožka 
pod mentorstvom Ane Mlakar 
Furlan in Petre Ušaj pripravili to 

vipavsko značilno lokalno jed. 
Učenci so naprej poiskali 

recept, kot so ga včasih 
pripravljale njihove 'pranone', ga 
prevedli v angleški jezik, nato pa 
iz nabavljenih sestavin pripravili 
'cabbage soup'. Po končanem 
kuhanju so si z zvrhanim 
krožnikom jote napolnili še svoje 
želodčke.

Učenci so tako v enem samem 
zamahu osvojili tri cilje. Sami so 

skuhali jed, vadili so izražanje v 
tujem jeziku, hkrati pa so se ob 
tem imeli lepo.

Medpredmetno povezovanje je 
eden izmed načinov k ohranjanju 
lokalne prehranske kulture in 
morda tudi eden od načinov k 
predstavitvi le-te zunaj meja naše 
domovine Slovenije.

TSZ 2021 je presegel dimenzije 

zajtrka – povezal je oddelke 
- mehurčke, povezal je šolo 
z lokalno skupnostjo in s 
strokovnimi delavci. TSZ je 
opomnik, da bi dan slovenske 
hrane postal naš vsakdan - vsak 
dan lokalno, vsak dan zdravo 
in vsak dan kulturno uživanje 
hrane.

Jelka Sorta, 
vodja šolske prehrane na 

OŠ Šturje Ajdovščina

Tradicionalni slovenski zajtrk na OŠ Šturje z gosti

Mednarodni dan strpnosti

VOLK GIPS d.o.o.
Plače 28d

5270 Ajdovščina
telefon: 040-773-849

 

e-mail: volk.polonca@gmail.com

Želimo vam vesele 
praznike in srečno 

v letu 2022!
- montaža gips sten in stropov
- montaža akustičnih stropov 

- beljenje in kitanje 
- diamantno kronsko vrtanje
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Praznični koledar ob 60-letnici 
branja za bralno značko

 17. september je dan Zlatih knjig, to je dan, ki spominja na pisatelja Bevka, namreč rodil se je 
in umrl na isti dan, le s časovno razliko osemdesetih let. Na ta dan smo, leto za letom, pričenjali 
branje za Bralno značko. Uvod v to 'tekmovanje' je bil povezan s programom knjig, ki jih bodo 
učenci prebrali, in z drugimi aktivnostmi, povezanimi s tem. Uvod je bil prazničen.

Letos, ob 60-letnici tega 
plemenitega dejanja, je 
Medobčinsko društvo prijateljev 
mladine Ajdovščina razpisalo 
literarni in likovni natečaj za 
učence OŠ naše in vipavske 
občine. Odziv na vabilo je bil 
dober, čeprav nekateri učenci niso 
pristopili k razmišljanju, ki ga je 
nudil naslov natečaja, in sicer 'Jaz 
in knjiga'.

Komisija je pregledala prispele 
izdelke, nekateri so bili prav 

odlični, in se odločila, da 
posamezne misli učencev natisne v 
koledarju, ki je izšel v prazničnem 
septembru. Koledar je izšel v 200 
izvodih s sponzorstvom ajdovske 
in vipavske občine.

Delo je otroško slikovito, 
obogateno s čudovitimi mislimi 
učencev, in je nagrada vsem 
tistim, ki so se potrudili v 
natečaju.

Matic iz 6. razreda je razmišljal 
na vprašanje: »Kaj je knjiga?«

Tako je zapisal: »Zame to ni 
predmet, ampak je popotnica 
znanja v svet. V njej je zapisano 
vsečloveško znanje, vendar se mi 
dozdeva, da vlogo knjig prevzema 
internet. Mislim, da bi se v tej 
moderni dobi morali bolj zavedati 
njenih dragocenosti.«

Mei, prav tako iz 6. razreda, je 
zapisala: »V družini včasih knjigo 
skupaj preberemo, tako da vsak 
prebere eno stran, in knjiga je 
hitro prebrana. Ob branju se 
zabavamo in uživamo.«

Za Vaneso iz 7. razreda je knjiga 
vstopnica za dogodivščine. In še 
pravi: »Knjiga mi lahko spremeni 

razpoloženje. Ko sem žalostna, se 
usedem in berem.«

Torej knjiga ima veliko moč, če 
se tega zavedamo ali ne.

Veronika iz 6. razreda je želela 
humorno izraziti svoj odnos do 
knjige in je v verzih zapisala: 

»Jaz in knjiga enaki sva,
vsak večer se bereva.
Ona mene, jaz pa njo,
skupaj nama je lepo.«
Tudi Karolina iz 6. razreda je 

svoje misli o knjigah prelila v 
verze in je zapisala: 

»Odpelje me v magične svetove,
samih prijaznih ljudi gradove.
Skupaj se druživa čez dan,
pa tudi zvečer,
ko je v hiši mir.«
Še veliko odkritosrčnih 

otroških izpovedi je zbranih v 
koledarju. Besede so obogatili 
likovni prispevki, ki prav tako 
izpovedujejo odnos učencev do 
knjig in do branja.

Menim, da je praznični koledar 
dobra ideja, je velika spodbuda 
učencem in je dan Zlatih knjig 
torej njihov dan.

Irena Šinkovec

Osnovna šola Danila Lokarja Ajdovščina 

Izredna bera likovnih 
nagrad

Letošnja jesen je na Osnovni šoli Danila Lokarja Ajdovščina 
v znamenju velikih likovnih dosežkov. V obdobju, ki ga je 
zaznamovala epidemija, smo sodelovali na mnogih likovnih 
natečajih doma in v tujini, zato smo uspehov naših mladi 
ustvarjalcev in ustvarjalk še toliko bolj veseli. Še prav posebej 
smo ponosni, da smo v teh nekaj mesecih letošnjega šolskega 
leta prejeli kar 122 likovnih priznanj!

Na likovnem natečaju The small 
Monmartre of Bitola, ki je potekal 
v Severni Makedoniji, so naši 
učenci prejeli zlato paleto, dve 
diplomi ter nagrado za najboljšo 
kolekcijo.

Na mednarodnem likovnem 
natečaju za izvirno otroško 
likovno in literarno delo ter 
fotografijo v Slovenj Gradcu smo 
prejeli 66 priznanj, od tega 3 
posebne nagrade za likovno delo.

Na 8. bienalu otroške keramike 
Terra Mystica v Ankaranu smo 
prejeli srebrno priznanje za 
kiparsko kolekcijo ter 10 srebrnih 
priznanj.

Na mednarodnem 9. bienalu 
Otroškega prostorskega 
oblikovanja Po Fabijanijevih 
poteh (Dutovlje, Komen) smo 
prejeli 5 srebrnih priznanj, 
srebrno priznanje za celotno 
kolekcijo in 4 bronasta priznanja.

Na državnem likovnem 
natečaju Likovni svet otrok v 
Šoštanju smo prejeli 8 bronastih 
priznanj. Na 20. jubilejnem 
Bienalu otroške grafike v Žalcu 
so naši učenci prejeli 23 priznanj. 
Izmed vseh izbranih del so tri 
učenke prejele srebrno priznanje, 
19 jih je prejelo bronasto, ena 

učenka pa zlato priznanje. 
13 učencev se je ob tednu 

otroka udeležilo likovnega 
extempora v Vipavi, ki ga je 
organiziralo MDPM Ajdovščina. 
V sodelovanju z Lions Clubom 
Zemono smo sodelovali na 
likovnem natečaju Plakat miru 
in se uvrstili na državni nivo.

Pri oblikovanju uspešne 
likovne zgodbe sodelujejo učenci 
centralne šole, prilagojenega 
programa ter podružnične šole 
v Lokavcu.

Vsem dobitnikom priznanj 
iskreno čestitamo.

Vipavski Križ

Pester december v vrtcu
 V skupini Zvezdice iz Vipavskega Križa (Otroški vrtec Ajdovščina), kjer sva vzgojiteljici Suzana 

Bajc in Sara Krapež, smo bili decembra zelo aktivni. Otroci so bili deležni pestrega nabora 
dejavnosti.

Skupina Zvezdice je pod 
mentorstvom vzgojiteljic pričarala 
nasmehe na obraz domačinom 
Vipavskega Križa. Starejši ljudje, 
ki živijo sami in se težko kam 
odpravijo, so vedno veseli, ko jim 
dan z nasmehom in pozdravom 
popestrijo naši vrtčevski otroci. 
Zato smo se odločili, da jim 
v sklopu projekta Mladost na 
burji, polepšamo praznične dni 
z majhno pozornostjo.

Otroci, stari od 3 do 5 let, so iz 
gline izdelali zvezdice, jih okrasili 
in pomagali pri oblikovanju želja 
za voščilnico. Nastale so unikatne 

'Zvezdice želja'. V ponedeljek, 
13. decembra 2021, smo se 
skupaj odpravili na sprehod po 
Vipavskem Križu in potrkali na 
vrata starejšim domačinom. Vsak 
otrok je podaril eno 'Zvezdico 
želja' in ob tem zaželel lepe 
praznike in srečno novo leto.

Domačini so se nas zelo 
razveselili in bili ganjeni. 
Polepšali smo jim dan in 
predpraznične dni. Otroci so ob 
tem razvijali čut za solidarnost ter 
spoznavali, da moramo vsi ljudje 
v družbi med seboj sodelovati in si 
pomagati, da bi lahko ta delovala, 

ter omogočila preživetje, dobro 
počutje in udobje.

Otroci iz skupine Zvezdice 
so aktivno sodelovali tudi pri 
izdelavi jaslic za razstavo v domu 
krajanov Vipavskega Križa. Iz 
storžev so izdelali ovčke, tako 
da so jih pobarvali in obložili 
z vato. Glave so jim naredili iz 
stiropornih kroglic. Iz lesenih 
palčk od sladoleda so skupaj z 
vzgojiteljicama naredili skedenj 
in jasli.

Vzgojiteljici sta otrokom 
pripravili predstavo s senčnimi 
lutkami z naslovom 'Medved 
išče pestunjo'. Otroci so dobili 
vstopnice, se usedli na označena 
sedišča in uživali v predstavi. 
Ob koncu so si lahko ogledali 
zakulisje (osvetlitev, lutke, 
platno) in se preizkusili v igranju 
predstave. Za zaključek smo 
se ob toplem čaju posladkali z 
medenjaki, takimi ki jih ima 
zajček v zgodbi najraje.

Suzana Bajc
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Naj povem vam tole dejstvo, všeč mi je Ajdovščina, to lepo 
mesto.

Sem priseljenec iz sosednje vasi, v tem mestu že vrsto let 
živim, se z meščani življenja veselim. 

Na to mesto v Vipavski dolini me vežejo prav lepi spomini.
Pozimi piha burja, zrak prečisti, drevje pripogiba, 

marsikatera mamica pa otroka ziba.
Poleti pa je vse drugače, oblečemo si kratke hlače, gremo na 

bazen in na morje, občudujemo mavrično obzorje.
Trg v centru mesta so temeljito prenovili, kjer so nekoč 

Rimljani bili.
Arheološke izkopanine prikazujejo, kako so nekoč živeli in 

kako so s imeli.
Večno mrzla reka skozi mesto teče: Castrum ad Fluvium 

Frigidum se mestu ob reki reče. 
Na I postavimo zdaj piko, industrije v mestu nekoč bilo je 

veliko, a gospodarstvo okreva, to pamet mi veleva. 
Kdor po veri je kristjan, ve, da štiri cerkve v mestu niso 

zaman in na koncu naj se ve: tu živijo veseli in srečno ljudje.
P.S.: Sedanji župan, gospod Beočanin pušča na ajdovsko 

občino prav lep spomin. Pri svojem delu ne lenari, zato ga 
lahko vsak pohvali!

Že leto in pol se dajemo s korona 
krizo, ki nas dela razdražljive, 
nestrpne in polne kritike.

Da ni vse tako črno, kot se zdi, 
bi rada dala dve pohvali:

1. Vsa pohvala in zahvala vsem v 
Zdravstvenem domu Ajdovščina. 
Vse poteka organizirano in 
umirjeno. Ni čakalnih vrst, osebje 
(vsaj v ambulanti dr. Lesarjeve) 
se takoj odzove na e.mail in res 
se da večino težav (mojih) rešiti 
kar po pošti oz. telefonu. Najbrž 
je to zasluga novega direktorja 
g. Stoparja, ki je čudovit človek. 

Seveda pa brez sodelavcev sam ne 
bi mogel doseči takega vzdušja.

2. Na Upravni enoti Ajdovščina 
sem v obdobju korone imela kar 
nekaj opravkov. Tudi pri njih 
poteka vse zelo uspešno. Vem, 
kakšne probleme so imeli moji 
znanci v Kranju in Ljubljani. 
Naročali so jih za 14 dni naprej. 
Bog ne daj, da si zamudil termin, 
si šel kar ponovno v vrsto, če 
nisi šel na drugo UE, tudi v 
Ajdovščino. Zato mislim, da tudi 
oni zaslužijo vso pohvalo. 

ig

Pohvala in zahvala

Jaslice na Brjah 
Krajani smo v teh čudnih časih 

CORONE že drugič postavili na 
ogled ročno izdelane jaslice pod 
lučmi javne razsvetljave in na 
dvoriščih ter v vojaški kaverni 
(med zaselkoma Kodrovi in 
Penčekovi). Vmes pa boste srečali 
še kako gozdno žival.

Parkirate lahko pri Kmečkem 
turizmu Birsa in se sprehodite 
do zaselka Pečenkovi (600 m v 
obe smeri) – možno z otroškimi 
vozički.

Po ogledu pa sede ob mizi lahko 
spijete kuhano vino, čaj ali pojeste 
kaj dobrega.

Ogled podnevi ali zvečer do 20. 
ure od 25. 12. 2021 – 10. 1. 2022.

Upoštevajte varnostno razdaljo 
2 m in druge zahteve NIJZ!

Ne pustite si vzeti prazničnega 
vzdušja, vendar naredite VSE, da 
boste zdravi tudi po praznikih. 

Ajdovščina

Grivški potok
Občina je zelo lepo uredila 

strugo Grivškega potoka. Žal si je 
nekdo to omislil kot nov prostor 
za odlaganje odpadkov (obrezani 
oleandri). Ko je bil opozorjen o 
tej neprimernosti, je te odpadke 
zakuril, nato so se pa odpadki 
ponovno pojavili. Jih misli spet 
zakuriti? Se mu zdi ta način 

sprejemljiv?
Naprošam vse bližnje 

stanovalce, da tega ne posnemajo 
in s tem pokažejo svoj odnos do 
narave in urejenega okolja - ne 
samo okrog svojega doma, pač 
pa tudi čez plot.

Ana 

Jože Likar, 
na fotografiji kot mornar leta 1974 v Pulju
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Na mednarodnem projektnem 
srečanju, ki je potekalo v Beogradu 
med 13. in 15. decembrom, smo se 
dogovorili na kakšen način bomo 
v letu 2022 spodbudili izvajanje 
športnih aktivnosti starejših 
občanov in občank v posameznih 
državah oziroma okoljih. 

Cilj projekta je spodbuditi 
razvoj tovrstnih aktivnosti 
z namenom preventive ali 
zdravljenja srčno žilnih bolezni, 
osteoporoze ter bolečin v križu. 
Na srečanju je namreč potekala 
razprava o načinu izvajanja vadbe 
namenjene starejšim v povezavi z 
zdravstveno stroko ter načinom 
do-usposabljanja strokovnih 
delavcev, ki tovrstne programe že 
izvajajo. 

Na srečanju je bila predstavljena 
analiza organiziranosti športa v 
posameznih državah ter različni 
vidiki financiranja programov 
športa za vse. Slovenija je v tem 
konzorciju edina država, ki ima 
v nacionalnem programu športa 
opredeljeno možnost vsebine 
so-financiranja programov za 
starostnike. Seveda pa se v okviru 
nekaterih občin, ki tovrstne 
programe že izvajajo, postavlja 
vprašanje o možnostih nadgradnje 
ter sofinanciranja izvajanja vsebin 
iz drugih virov.

Pozitivni učniki gibalne 
aktivnosti na starostnike so 
zelo dobro poznani ter opisani v 
strokovni literaturi. Najpogostejši 
so zmanjšana stopnja obolenj 
(bolezni srca in ožilja, sladkorna 
bolezen) ter izboljšanje duševnega 
zdravja kot je preventiva za razvoj 
depresije ter anksiozne motnje.

Po podatkih Zavoda za šport 
RS Planica lokalne skupnosti ter 
druge državne institucije sredstva 
za sofinanciranje programov 
namenjajo pretežno v tekmovalni 
šport ter prostočasno aktivnost 
otrok in mladine. Manjši delež 
pa je ponekod namenjen tudi 
sofinanciranju športa starejših. 

Razlogov za manjši delež 
sof ina ncira nja tov rst ni h 
programov je več, in sicer: 
Pomanjkanje ponudbe na strani 
izvajalcev športnih programov, 
nizka raven motivacije starejših za 
udeležbo na vadbi, slaba dostopnost 
ustrezne športne infrastrukture, 
ne-dostopnost programov, visoke 
cene, pomanjkanje strokovnega 
kadra ter pomanjkljivo sodelovanje 

športne ter zdravstvene stroke.
V Zavodu za šport Ajdovščina 

bomo tako v prihajajočem letu 
nadgradili vsebino izvajanja 
programov športa starejših z 
naslednjimi vsebinami:

-neformalnim usposabljanjem 
strokovnih delavcev v športu ali 
diplomantov fakultete za šport,

-poizkušali bomo povezati 
strokovnjake iz medicine in športa,

-izvedli bomo testiranja 
motoričnih ter drugih 
funkcionalnih sposobnosti 
občanov,

-v sodelovanju s športnimi 
društvi ter ostalimi izvajalci bomo 
nadgradili ali pa uvedli ponudbo 
novih športnih programov,

-dopolnili bomo ponudbo 
projekta Športne počitnice 2022 s 
programi za starostnike.

S tovrstnim pristopom 
računamo, da se bo v bodoče 
ponudba izvajanja vadbe v lokalni 
skupnosti nekoliko povečala, saj 
je športna aktivnost najboljše 
sredstvo za ohranjanje zdravja ter 
kvalitete našega življenja. 

Primož Sulič

- ognjemetne baterije
- rakete
- vrtavke
- fontane
- helikopterji
- vulkani

tel.: 05 36 62 099Goriška cesta 23b
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- ognjemetne baterije
- rakete
- vrtavke
- fontane
- helikopterji
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 izdelek 

po vaši izbiriKupon ne velja za izdelke v akciji.

PIROTEHNIKAPIROTEHNIKAPIROTEHNIKA Srečno 
2022 !

Plesna scena El1 

Veseli december v 
znamenju pokalov

Po dolgem času smo se 
končno (11. 12. 2021) odpravili 
na tekmovanje in sicer na 
Island dance Malinska, Krk. 
Vsa pričakovanja smo pustili 
doma. Želeli smo se zabavati ter 
se preprosto imeti fajn. V tako 
sproščeni atmosferi se potem 
zgodijo najlepše stvari. Naši 
plesalci so s svojimi nastopi 
presegli sami sebe in dosegli 
neverjetne rezultate. Ponosni smo 
na njihove dosežke, predvsem 
pa na vztrajnost in njihovo 
izjemno veselje do plesa. Velika 
zahvala gre tudi vodji plesne 
šole, Eleni Mikuž, ki ni obupala 
nad trenutnimi razmerami in 
nam vsem omogočila to plesno 
izkušnjo. Rezultati plesalcev so 
tudi izjemen rezultat za trenerja 
Martina Sorga, kateremu prav 
tako dolgujemo veliko zahvalo. 
Ponašamo se s prvim (Lara 
Vrtovec) in drugim mestom 
(Meta Žerovec) pri solistih do 10 
let. V solistih starejše kategorije 
smo prav tako dosegli prvo (Asja 
Laharnar), drugo (Pia Suša) in 
tretje mesto (Kiara Gregorič 
Smrdelj). V kategoriji duo sta 
prvo mesto dosegli Tjaša Kosmač 
in Kiara Gregorič Smrdelj. Zelo 
smo ponosni tudi na osvojeno 
1. mesto pionirjev in 2. mesto 
mladincev. Med desetimi 
najboljše ocenjenimi so si 
pionirji prislužili še nastop v Gala 
večeru, kjer so dosegli 3. mesto in 
denarno nagrado. Podelili so nam 
tudi Special award za najboljšo 
koreografijo in sicer za kategoriji 

pionirjev in duo. Obe kategoriji 
sta si prislužili brezplačen pristop 
na tekmovanju v Beogradu leta 
2022. 

Še pod vtisi prejšnjega 
tekmovanja, smo se odpravili v 
Zagreb (Christmas Ball, 18. 12. 
2021), kjer smo ponovno pustili 
močan vtis in domov pripeljali 
medalje in pokale. Dokazali smo, 
da na Krku nismo imeli zgolj 
sreče in da so naši plesalci pravi 
prvaki. V kategoriji pionirji smo 
dosegli 1. mesto in z mladinci 3. 
mesto. Med solisti smo ponovili 
uspehe in zasedli prva štiri mesta: 
1. mesto (Asja Laharnar), 2. mesto 
(Meta Žerovec), 3. mesto (Kiara 
Gregorič Smrdelj) in 4. mesto 
(Pia Suša). V kategoriji duo sta 
še Tjaša in Kiara priplesali 2. 
mesto. Neverjetni rezultati za 
naše plesalce, ki so si medalje 
resnično zaslužili. Zelo stresni 
in naporni so bili tudi tedni 
pred tekmovanji, saj smo se 
zelo bali karanten in okužb ter 
zato tudi otroke spodbujali k 
upoštevanju vseh ukrepov. Naši 
veliki podporniki in navijači so 
seveda starši, katerim se iz srca 
zahvaljujemo, saj so nam stali 
ob strani pri celotni organizaciji. 
Skupaj smo si nato tudi ogledali 
center mesta, ki je blestel ravno 
tako kot rezultati naših plesalcev. 

Vsem želimo veliko lepih 
trenutkov v letu 2022. 

Plesalci in trenerji 
plesnega kluba EL1

Zavod za šport Ajdovščina

Več ponudbe tudi za starejše 
Zavod za šport Ajdovščina je partner mednarodnega projekta Erasmsus + šport HEPA, namenjen 

izvajanju gibalnih aktivnosti starejšim osebam. V konzorciju poleg Slovenije sodelujejo tudi 
organizacije iz Hrvaške, Portugalske, Bolgarije, ter Srbije.
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Ko človeka žene strast, da bi bil čim boljši,
najde tudi način, kako preseči ovire, ki mu stojijo na 

poti.

Naj bodo vaše odločitve modre,
ideje ustvarjalne in sreča brezmejna.

ŽELIMO VAM

IN SREČNO 2022

www.avtokrka.si

Kaj lahko ponudite kot kandidat

IZKUŠNJE NA PODROČJU PRODAJE ALI SERVISIRANJA ALI VZDRŽEVANJA

tel. 05 36 65 088                 e-mail: ajdovscina@totum.si

 PRIJAVE IN  PROŠNJE OSEBNO DOSTAVITE V TRGOVINO AJDOVŠČINA

 

TRGOVINA TOTUM D.O.O. AJDOVŠČINA

POZNAVANJE DELA Z RAČUNALNIKOM (RAČUNALNIŠKA PISMENOST), VOZNIŠKI IZPIT B 
KATEGORIJE (OBVEZNO)

ROČNE SPRETNOSTI TER VESELJE DO DELA S STRANKAMI

DOBRA TELESNA PRIPRAVLJENOST

OBSEG DEL

ZAPOSLIMO OSEBO NA DELOVNEM MESTU

ter ostala dela znotraj delovnega procesa

 

ROKOVANJA Z MALO KMETIJSKO MEHANIZACIJO KOT SO MOTORNE ŽAGE, KOSILNICE, MOTORNE 
KOSE.....

PRODAJALEC V TEHNIČNI TRGOVINI

PRODAJA V TEHNIČNI TRGOVINI, OSNOVNA SERVISNA OPRAVILA 

LOKACIJA DELA

( ENOIZMENSKO  DELO )

OSEBNOSTNE LASTNOSTI, KOMUNIKATIVNOST, POŠTENOST, ZANESLJIVOST

TOTUM D.O.O. (TRGOVINA IN SERVIS HUSQVARNA , STIHL , HONDA)

GORIŠKA CESTA 29/A,  5270 AJDOVŠČINA            

KAKRŠNEKOLI IZKUŠNJE NA PODROČJU TRGOVINE , PRODAJE , DELA NA TERENU

Izkušnje so dobrodošle, niso pa pogoj v kolikor ima kandidat veselje in željo za 
izobraževanje ter napredovanje

gozdarji, avtomehaniki, serviserji kakršnekoli smeri, tehnični poklici, kovinarji, 
prodajalci tehničnega programa,  nasplošno vsi tehnični poklici....

Totum d.o.o.
PE Ajdovščina

Goriška cesta 29/A
5210 AJDOVŠČINA

ajdovscina@totm.si

V
AJDOVŠČINIZAPOSLIMO

Pridemo tudi... na borjač. 
040 289 009

primoasfalt@gmail.com

Primoasfalt d.o.o.
Dolga Poljana 50, 5271 Vipava

ASFALTIRANJE MANJŠIH
IN VEČJIH POVRŠIN 
Svetovanje, kvalitetni in strokovni  

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

Srečno v novem letu 2022!

Uspešen klubski rokometni turnir
Ženski rokometni klub 

Mlinotest je v začetku decembra 
izpeljal klubski rokometni turnir 
v veliki dvorani na Policah. 
Turnirja so se udeležile igralke 
letnika 2011 in mlajše. Strokovni 
štab našega kluba je nadobudne 
in željne Mlinarke razdelil v 
štiri ekipe, ki so se nato med 
seboj pomerile na dveh igriščih. 
Dekleta so dokazala, da trud s 
treningov žanje sadove, saj so na 
parketu prikazale obilico znanja. 

Dobre volje zares ni manjkalo. 
Za dodatno veselje pa je poskrbel 
klubski fotograf Robert Ferjančič, 
ki je vsa dekleta posamično in 

skupinsko fotografiral. Piko na i je 
dodal še generalni sponzor kluba 

Mlinotest, ki je za vse udeleženke 
turnirja zagotovil najboljše krofe. 
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ODDAJA 
POSLOVNIH PROSTOROV

Vabljeni na ogled!

Na strateški in dostopni lokaciji v Ajdovščini oddamo nadstandardne večje in manjše poslovne prostore. 
Namenjene opravljanju storitvene dejavnosti ali kot pisarne. Atraktivna poslovna stavba, ki se nahaja tik ob 
izvozu iz avtoceste, predstavlja edinstveno priložnost za izvajanje storitvene, izobraževalne ali 
pisarniške dejavnosti. Stavba poleg nadstandardne gradnje in razgleda na Vipavsko dolino 
ponuja tudi uporabo dvigala, vgrajenih pametnih inštalacij, videonadzornega sistema, varovanja, 
brezhibnega čiščenja in vzdrževanja poslovnih prostorov ter uporabo zasebnih parkirišč za najemnike.

 

Več informacij  
tel.: 040 626 982 

Poslovni prostori so sodobni, svetli, arhitekturno dovršeni in predstavljajo odlično poslovno priložnost!

 Latnik - Zgornjevipavski časnik izdaja: LATNIK d.o.o., Goriška cesta 64, 5270 Ajdovščina • Tisk: Tiskarsko središče d.o.o. •  
Tel. uredništva: 05 36 71 502 • e-mail: info.latnik@gmail.com

Skupina Bandelli vam želi, 

vesele Božične praznike in 

veliko sreče v novem 

letu 2020!

 
BANDELLI d.o.o.
Goriška cesta 19,
5271 Vipava
S L O V E N I J A - EU www.bandelli.si

Bandelli skupina/group doo

Poti so bile t�di v let� 2021 polne ovir. Dani smo bili v različne 
preizkušnje, vendar smo jih na koncu premagali, če smo si le 

zaupali, verjeli vase in v svoje sposobnosti.

Naj bo pogled v leto 2022 pozitivno usmerjeno, priložnost za 
nove odločit�e in nove uspehe. Zaupajte v svoje potovanje, ne 

glede na izzive, ki vam jih prinaša.

Želim vam čarobno prihajajoče leto, prepleteno z malimi 
dejanji, ki g�adijo pravo srečo.

Tea Turk s.p.,
Kozmetični st�dio Beautea

Tel.: 051 646 116

Želimo vam srečno novo leto 2022!
041 810 755 info@megatehnika.si


